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استاندار:

نقشه راه خراسان شمالی مشخص است
2

مدیر حفاظت محیط زیست جاجرم:

وجود چهار قلاده یوزپلنگ در 
میاندشت جاجرم قطعی شد

 حسن یزدانی همزمان 
در دو رقابت سخت

رونمایی از تصمیم جدید دولت از نرخ تسعیر ارز تا قیمت 
خوراک پتروشیمی

 خاندوزی درباره رونق
 بازار سرمایه چه گفت؟

2اخبار

صادرات امسال خراسان شمالی 
از مبدا گمرک استان به
 44 میلیون دلار رسید

نایب رئیس کمیسیون صنایع مطرح کرد؛

رفع دغدغه مواد اولیه تولید با 
تامین مالی زنجیره ای

صفحه 2

گزارشی از وضعیت تاثیر واکسیناسیون بر بیماری کرونا؛

اُمیکرون میهمان ناخوانده ای که در راه است 
2
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میز خبر

نامه  رئیس مجمع عمومی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم به 
رئیسی: جلوی ورود زنان به ورزشگاه را بگیرید

ولـی الله لونـی رئیس مجمع عمومـی جامعه مدرسـین در نامه ای به 
ابراهیـم رئیسـی رئیس جمهـور، بـا ورود زنان به ورزشـگاه مخالفت 
کـرده و نوشـت کـه طرح چنیـن موضوعـی »موجب شـگفتی بدنه 

انقلابـی و متدیـن جامعه که حامی شما«سـت.
بـه گـزارش کانـال نامه هـای حـوزوی، متـن ایـن نامـه بـه شـرح 

اسـت: زیر 
بسم الله الرحمن الرحیم

محضـر مبـارک حضـرت آیـت الله دکتـر رئیسـی ریاسـت محتـرم 
ایران اسـلامی  جمهـوری 

-دام عزه-
سلام علیکم

تصدی سـمت ریاسـت جمهوری توسـط حضرت عالـی، بارقه های 
و  جهـادی  روحیـه  بـرد.  بـالا  نظـام  دلسـوزان  دل  در  را  امیـد 
تلاش هـای شـبانه روزی جنـاب عالـی در ایـن مدت کوتـاه، جهت 
برطـرف کـردن مشـکلات مردم، نگـرش قاطبه مردم بـه حاکمیت 
دینی را که در سـالهای گذشـته به شـدت خدشـه دار شـده بود، تا 
حـدود زیـادی ترمیـم کرده اسـت. با این وجـود در مـواردی اندک، 
تصمیمـات حاشیه سـاز در مجموعـه دولـت گرفتـه می شـود کـه با 
رویکـرد و منـش حضـرت عالی مطابقت ندارد. مسـئله اجـازه ورود 

بانـوان گرامـی بـه ورزشـگاه ها از آن جمله اسـت.
مسـتحضرید ایـن مسـئله کـه مـورد مخالفـت صریح رهبـر معظم 
انقـلاب، مراجـع عظـام تقلیـد و بـزرگان حوزه نیـز قـرار گرفته، نه 
تنهـا در ردیـف مشـکلات و مسـائل دارای اولویـت بانـوان جامعـه 
نیسـت بلکه اساسـاً برخلاف ارزش های اسـلامی ایرانـی بوده و در 

راسـتای نـگاه ابـزار محور غـرب به زن اسـت.
پرداختـن بـه چنیـن موضوعاتـی در زیـر مجموعـه دولـت حضرت 
عالـی، موجـب شـگفتی بدنـه انقلابـی و متدیـن جامعه کـه حامی 

شـما بـوده و هسـتند، می شـود.
از وزارت ورزش تحـت مدیریـت مسـتطاب عالی انتظـار مـی رود تـا 
در راسـتای دیدگاه هـای جنابعالی سیاسـت گذاری و اقـدام فرمایند.

دلسـوزان کشـور و مـردم از دولـت حضـرت عالـی انتظـار دارنـد 
عـلاوه بـر رفع مشـکلات اقتصـادی و معیشـتی مردم کـه اولویت 
امـروز کشـور اسـت، در راسـتای اصـلاح سیاسـت ها و عملکـرد 
مخـرب فرهنگـی کـه در دولـت قبـل شـدت یافـت نیـز گام هـای 

اساسـی و بزرگـی بـردارد.
از ایـن رو بـا توجـه به اسـتقامتی کـه از حضـرت عالـی در دفاع از 
ارزش هـا سـراغ داریم انتظار این اسـت ضمن جلوگیـری از اجرایی 
از هرگونـه  را  دولـت  ایـن تصمیـم، بخش هـای مختلـف  شـدن 
اقـدام حاشـیه سـاز و برخـلاف اولویت هـای اقتصـادی، فرهنگی و 

اجتماعـی کشـور منـع و برحـذر دارید.
منتظر تصمیم انقلابی و شرعی وزارت ورزش و جوانان هستیم.

احدیـت  حضـرت  درگاه  از  را  عالـی  جنـاب  روزافـزون  توفیقـات 
خواسـتارم.

ولی اله لونی
مدرس حوزه علمیه قم

علی مطهری: توافق حتمی است/ حتما مساله FATF را هم حل 
خواهند کرد

علـی مطهری نماینـده ادوار مجلـس گفت: حتما مسـاله FATF را 
هـم حـل خواهنـد کـرد. یک و سـال نیـم قبل هـم گفته بـودم که 

اگـر دولـت آینـده دولتـی باشـد کـه دسـت اصلاح طلبان نباشـد و 
دسـت تندروها باشـد، اینها خودشـان مسـائل را حل می کنند چون 
می بیننـد کـه اداره کشـور نیـاز بـه ایـن توافقـات دارد. الان هـم 
همیـن اتفـاق در حـال رخ دادن اسـت و مـا می بینیـم کـه مسـائل 
دیگـر را هـم بـه دنبـال برجـام حـل خواهنـد کـرد. امـا اگـر گروه 
مقابـل الان سـر کار بودنـد، همچنان در حـال کارشـکنی بودند. با 
این حال خوشـحالیم که مشـکلات کشـور رو به حل شـدن اسـت.
پلیس: در تصادفات غالباً با یک آهن پاره مواجهیم/این خودروها تی .

ان  .تی نداشتند که منفجر شوند
رئیـس پلیـس راهـور: آقـای سـازمان اسـتاندارد چنـد بـار در خـط 
رفتـی و تسـت تصـادف را شـاهد بـودی؟ چـرا فرافکنـی می کنید؟ 
اگـر بخواهیـم کروکـی ۱۱ سـاله را تحلیـل کنیـم و بگوییـم چنـد 
کیسـه هوا باز شـده که خیلی به ضرر خودروسـازها خواهد شـد.در 
تصادفـات غالبـاً بـا یـک آهن پـاره مواجهیـم و تأکیـد ما بـر ایمنی 
خودروسـت. از خودروسـازان می خواهیـم کـه خـودروی ایمن تولید 
کننـد و دسـت مـردم دهند.چـرا در بهبهـان باید سـه پرایـد و یک 
سـمند آتـش بگیـرد؟ ایـن خودروها تی .ان  .تی نداشـتند کـه منفجر 
شـوند، گمـان می کنـم خودروسـازها مـزاح کـرده و می گویند مردم 

بـا زاویه مناسـب تصـادف کنند./ تسـنیم
تذکر نماینده مجلس درباره مداخلات علی آقامحمدی در سیاست 

های اقتصادی کشور
روح الله ایزدخـواه:  ثبـت تذکـر بـه رئیـس جمهـور و هفـت وزیـر 
اقتصـادی در زمینه مداخلات غیرمسـئولانه آقـای علی آقامحمدی 
در سیاسـت های اقتصـادی کشـور کـه بـا رویکـرد اقتصاد سـرمایه 

داری رخ می دهـد.
اسم فریدون در پرونده کروز به عنوان متهم نیامده است

مدیرعامـل خبرگـزاری قـوه قضائیه:پرونـده دریافت رشـوه حسـین 
فریـدون از شـرکت کـروز مفتـوح اسـت و هنـوز منجـر بـه صدور 
کیفرخواسـت نشـده است.اسـم فریـدون در پرونده کـروز به عنوان 

متهـم نیامده اسـت.
برف و کولاک ترکیه، بلای جای تیم ملی ایران و رقبا

بـرف و کـولاک در ترکیـه بـازی تیـم ملـی کـره جنوبـی و لبنـان 
در انتخابـی جـام جهانـی ۲۰۲۲ را تحـت الشـعاع قـرار داد.بـرف و 
کـولاک در ترکیـه باعث شـده تـا مهدی طارمـی، سـتاره تیم ملی 
کشـورمان در ایـن کشـور گیر کنـد. وی تـا الان نتوانسـته پروازی 
پیـدا کنـد تـا بـه تهـران بیایـد و بـه اردوی تیـم ملی قبـل از بازی 
پنجشـنبه مقابـل عـراق ملحق شـود.به نظر می رسـد این کولاک 
در ترکیـه بـازی تیـم ملی کـره جنوبی با لبنـان همگروهـان ایران 
در مسـابقات انتخابـی جـام جهانـی ۲۰۲۲ را تحـت الشـعاع قـرار 
داده اسـت.قرار بـود کاروان کـره جنوبـی امـروز به لبنان برسـد؛ اما 
بـه دلیـل شـرایط جـوی نامناسـب ترکیه، پـرواز بـه لبنان بـه فردا 

)چهارشـنبه( موکول شـد./خبرآنلاین
انگلیس ایران را تهدید کرد؛ برجام فرو بپاشد، همه گزینه ها روی 

میز است
لیـز تـراس، وزیر امـور خارجـه انگلیس:ایـن مذاکرات فوری اسـت 
و پیشـرفت بـه انـدازه کافـی سـریع نبـوده اسـت. ما بـه همکاری 
بـه  مذاکـرات  امـا  می دهیـم،  ادامـه  خـود  متحـدان  بـا  نزدیـک 
بن بسـت خطرناکـی نزدیـک می شـود.ایران اکنـون بایـد انتخـاب 
کنـد کـه آیـا می خواهد توافقـی را نهایی کند یا مسـئول فروپاشـی 
برجـام )توافـق هسـته ای( باشـد و اگـر برجـام فـرو بپاشـد، همـه 

گزینه هـا روی میـز اسـت./فارس

حقوق سربازان افزایش یافت
میرتاج الدینـی عضـو کمیسـیون تلفیـق بودجه:طبـق مصوبـه امروز 
مـا در کمیسـیون تلفیـق، حداقـل حقـوق سـربازان در سـال آتـی 
بـه ۳ میلیـون و ۳۵۰ هـزار تومـان خواهـد رسـید.  حقـوق ماهیانـه 
سـربازان متاهـل نیـز ۵ میلیـون تومـان خواهـد شـد.  بـه طـور 
میانگیـن، حقوق سـربازان نسـبت به امسـال سـه برابر می شـود تا 
بخشـی از آلام ایـن عزیـزان التیـام یابد.لـذا حقوق سـربازان مجرد 
غیرعملیاتـی معـادل ۶۰درصد یک پایور، سـربازان مجـرد عملیاتی 
معـادل ۷۵درصـد یـک پایـور و سـربازان متاهـل معـادل ۹۰درصد 
یـک پایـور خواهد شد.پارسـال، متوسـط حقوق سـربازان ۳۰۰ هزار 
تومـان بـود؛ این رقم امسـال بـه ۱.۵ میلیون تومان رسـید و سـال 
بعـد بـالای ۳.۵ میلیـون تومـان خواهـد شـد.در سـال ۱۴۰۱، هیچ 
سـربازی کمتـر از ۳ میلیـون و ۳۵۰ هـزار تومـان دریافتـی نخواهد 

خبر داشت./شـبکه 
فداییان اسلام در زمان امام خمینی بیشتر از زمان همه پیامبران بود

اسـتان  در  فقیـه  ولـی  نماینـده  نـژاد،  طباطبایـی  یوسـف   سـید 
اصفهان:تبلیـغ مُبلـغ بـا یاری مردم اسـتمرار می یابـد، حتی حضرت 
نـوح نیـز پـس از ۹۵۰ سـال تبلیغ یک کشـتی آدم نتوانسـت جمع 
کنـد. ایـن پیامبـر بـه خداوند گـزارش می دهد کـه تبلیغ مـن فایده 
نـدارد و مـردم از مـن فـرار می کننـد. پیامبـر اسـلام )ص( در زمان 
۱۰ سـال توانسـت ۱۲۰ هـزار جنگ جـو همـراه خود کنـد. در زمان 
امـام خمینـی )ره( از زمـان تمـام پیامبـران فدایـی بـرای اسـلام و 
خدا بیشـتر شـد. دلیل آن نیز رشـد دانایی در بین افراد اسـت./مهر

انتشار نامه سرگشاده رئیس دولت اصلاحات به رهبری و مردم 
تکذیب شد

فعـال سیاسـی اصلاح طلـب وجـود نامـه سرگشـاده رئیـس دولـت 
اصلاحـات بـه مـردم را تکذیب کـرد و گفـت: اگر قرار باشـد آقای 
خاتمـی صحبتـی انجـام دهند در رسـانه رسـمی خودشـان منتشـر 
خواهنـد کرد.جـواد امـام فعـال سیاسـی اصلاح طلـب در گفت وگـو 
بـا ایلنـا، درباره انتشـار نامـه سرگشـاده از طرف سـیدمحمد خاتمی 
بـه مـردم گفـت:  خبر ایـن نامه تکذیـب می شـود، برخی بـه دنبال 
آن بودنـد کـه وجـود نامـه را بـه ملاقـات ایشـان بـا آقایـان ناطق 
نـوری، روحانـی و سیدحسـن خمینـی نسـبت دهنـد امـا ایـن نامه 
بـه هیـچ عنـوان صحت نـدارد. آقـای خاتمـی قبـلا دغدغه هایش 
را منعکـس کـرده و هرجایی احسـاس کنـد که حرفی بـرای گفتن 
دارنـد، مسـتقیم یـا غیرمسـتقیم منعکـس می کنـد. کسـانی کـه 
آمدنـد خبـری را مطـرح کردند که قرار اسـت ایشـان به طـور ویژه 
بیایـد صحبتـی را در قالـب نامه منتشـر کند، اساسـا اینطور نیسـت 
و آن هـا می خواهنـد بـا نقدهایـی که در اجتماع اسـت، فـرار کنند و 

اخبـاری کـه درسـت نیسـت را منتشـر می کنند.
وی همچنیـن دربـاره اینکـه گفتـه می شـود نامـه ای بـه رهبـری 
نوشـتند و قـرار اسـت آن نامـه را منتشـر کننـد، گفت:  نـه این خبر 
هـم تکذیـب می شـود. قبـلا بـه رهبـری نامـه ای فرسـتادند و اگر 
قـرار بـود آن نامـه را منتشـر کنند، همـان موقع منتشـر می کردند. 
اگـر قـرار اسـت نامـه ای منتشـر شـود، مخاطبان نامـه بایـد آن را 
بـه نـام منتشـر کنند. تـا آنجا کـه خبـر دارم اخیـرا هم نامـه ای به 
رهبـری ننوشـتند. گمانه زنی هایـی که نسـبت بـه آقـای خاتمی در 

فضـای مجـازی مطرح شـده، صحت نـدارد.
واکنش وزیر علوم به اخراج اساتید

مـا  دانشـگاه های  در  گفـت:  فنـاوری  و  تحقیقـات  علـوم،  وزیـر 
تصمیمـات سیاسـی گرفتـه نخواهـد شـد. از طرفـی دانشـگاه باید 

اسـتقلال خودش را داشـته باشـد. محمدعلی زلفی گل، وزیر علوم 
تحقیقـات و فنـاوری در جمـع خبرنـگاران در واکنـش بـه اخـراج 
برخـی از اسـاتید اظهـار داشـت: روند جـذب اعضای هیـات علمی 
و تبدیـل وضعیـت آنهـا و ارتقـای هیـات علمـی آنهـا یـک روش 
علمـی و سیسـتماتیک اسـت کـه در هـر دانشـگاه انجام می شـود. 
ورود به اسـتقلال دانشـگاه ها شـاید درسـت نباشـد. هر دانشگاهی 
اسـتقلال، سیسـتم اداری و الزامـات خـاص خـود را دارد. بایـد بـه 
اسـتقلال دانشـگاه تهـران احتـرام بگذاریـم. اگـر مـواردی باشـد، 
می توانـد توسـط ذینفعـان مـورد پیگیـری قـرار بگیرد. وزیـر علوم، 
تحقیقـات و فنـاوری گفت: ایـن گونه مـوارد مربوط به دانشـگاه ها 
را نبایـد سیاسـی کنیـم، زیرا هر دانشـگاهی اسـتقلال خـاص خود 
را دارد. همچنیـن گروه هـای آموزشـی و هیات هـای علمـی جـذب 
حـوزه اختیـارات خـود را دارنـد و بـر اسـاس قواعد جاری و سـاری 
خـود تصمیم گیـری می کنند.زلفـی گل گفت: در دانشـگاه های ما 
تصمیمـات سیاسـی گرفتـه نخواهـد شـد. ما هم سـعی کنیـم اینها 
را سیاسـی نکنیم دانشـگاه باید اسـتقلال خودشـان را داشته باشند.

نظر یک نماینده درباره ایده توافق موقت
نماینـده مـردم اراک بـا بیـان اینکـه ملـت ایـران اهـل مذاکـره و 
گفـت و گـو هسـتند، گفـت: ایـده توافـق موقـت مجهول اسـت و 
زوایـای آن بـرای ما مشـخص نیسـت و نمی توان بـه چنین توافقی 
اعتمـاد کرد.»محمـد حسـن آصفـری« در گفـت و گـو بـا ایرنـا در 
مـورد مطـرح کـردن ایـده توافـق موقـت در مذاکرات ویـن گفت: 
موضـوع توافـق ایـران بـا غـرب بایـد شـفاف باشـد و طـرح ایـده 
توافـق موقـت معلـوم نیسـت چـه نتیجـه ای بـرای کشـور داشـته 

باشـد و نمی توانـد مـورد اعتمـاد ملـت ایـران واقع شـود.
نماینـده مـردم اراک در مجلـس شـورای اسـلامی اضافـه کـرد: 
غربی هـا بایـد از طریـق مذاکره صادقانه، مسـائل و مشـکلات خود 
را بـا ایـران در میـان بگذارنـد و ما علاقه مند هسـتیم کـه موارد و 
مسـائل کشـور را در قالب گفـت و گو و مذاکره حـل و فصل کنیم؛ 
البتـه بـه شـرط اینکـه پشـت ایـن توافقـات و مذاکـرات پایبنـدی 
و اجـرای تعهـدات طـرف مقابـل باشـد.عضو کمیسـیون شـوراها و 
امـور داخلـی مجلـس با بیـان اینکـه ملت ایـران با تمدنـی چندین 
هـزار سـاله اهـل مذاکـره و گفـت و گـو هسـتند و از مذاکـرات و 
تهدیـدات هیـچ ترسـی ندارد تاکیـد کـرد: آمریکایی ها بایـد متوجه 
باشـند بـا تهدیـد و فشـار بـر ملـت ایـران نمی تواننـد بـه اهـداف 
خـود برسـند و اگر حرفی بـرای گفتن دارنـد، باید در قالـب مذاکره 
مطـرح کننـد. وی بـا اشـاره بـه مذاکـرات برجامی و خـروج آمریکا 
از ایـن توافق نامـه گفـت: هنـوز تکلیـف آمریـکا در توافـق نامـه 
پیشـین مشـخص نشـده اسـت. بایـد تکلیف مذاکـرات گذشـته ما 
بـا آمریکایـی هـا روشـن شـود و اقداماتـی کـه آمریکایـی هـا باید 
بعـد از امضـای توافق بـه آن عمل کننـد، اجرایی و عملیاتی شـود.

ادعای چهره روحانی جنجالی در مورد خلع لباسش
سـید مهـدی صدرالسـاداتی در صفحـه شـخصی خـود در فضـای 
مجـازی مدعی شـد که بنـا بر حکم دادگاه خلع لباس شـده اسـت. 
سـید مهـدی صدرالسـاداتی از فعـالان فضـای مجـازی در صفحه 
شـخصی اش در اینسـتاگرام مدعی شـد کـه دادگاه ویـژه روحانیت 
در حکـم تجدیـد نظـر بخاطـر شـکایت مجـدد سـازمان اوقـاف و 
امـور خیریـه از وی حکـم به خلع لبـاس دائم روحانیت داده اسـت.
انتقاد تند »عبدی« درباره تغییر ریل اصولگرایان از مخالف برجام به 

حامی توافق احتمالی وین
عبـاس عبـدی، فعال سیاسـی اصلاح طلـب، تغییر موضـع بنیادین 

اصولگریـان و تبدیـل آنان به حامـی توافق احتمالـی وین در دولت 
رئیسـی را مـورد انتقـاد قـرار داد و در توئیتی نوشـت: فکر می کردم 
کـه برخـی فعالان رسـانه ای اصولگـرا آن قدر صداقت و شـجاعت 
دارنـد کـه اگر دولت منسـوب به خودشـان هم خـلاف تحلیل های 
آنهـا عمـل کـرد آن را نقـد کننـد یـا حداقـل حمایـت نکننـد. ولی 
موضـع آنهـا در برابـر مذاکـرات برجـام و آمادگـی بـرای گفتگـو با 

آمریـکا و سـفر مسـکو نشـان داد که حقـارت آنها حـد ندارد.
مجوز مذاکره مستقیم با آمریکا خروجی کدام جلسه امیر عبداللهیان 

بود؟
روایتـی از صادرکننـده و زمان مجوز مذاکره با آمریکا منتشـر شـده 
اسـت.هادی محمـدی خبرنگار نزدیک بـه وزارت خارجه، روایتی از 

صادرکننـده و زمـان مجـوز مذاکره با آمریکا منتشـر کرد.
پس لرزه های اظهارات جنجالی رئیس اتاق بازرگانی 

پـس لرزه هـای اظهـارات جنجالـی رئیـس اتـاق بازرگانـی که چند 
وقتـی اسـت انتقـادات شـدید مجلسـی ها را در پـی دارد، امـروز به 
ایسـتگاه رئیـس مجلـس رسـید و قالیبـاف در پاسـخ بـه تذکر یک 
نماینـده بـه ایـن ماجـرا واکنـش نشـان داد.در جریان رسـیدگی به 
طـرح تحقیـق و تفحـص از شـرکت سـیاحتی علیصـدر همـدان، 
علیرضـا سـلیمی، عضـو هیـات رئیسـه مجلـس در تذکری بـا بیان 
اینکـه هـر نماینـده می توانـد از همه امور کشـور تقاضـای تحقیق 
و تفحـص داشـته باشـد که اتـاق بازرگانی نیز یکی از این سـازمان 
هـا بـود کـه تحقیق و تفحـص آن از سـوی نمایندگان مطرح شـد، 
بـا اشـاره بـه اظهـارات یکـی از مسـئولان اتاق کـه مسـائلی را به 
مجلـس نسـبت داد، گفـت: آن هـا سـعی دارند یـا نماینـدگان را از 
تحقیـق و تفحـص منصـرف کرده و یـا نتیجه آن را پیشـاپیش زیر 

سـوال ببرند.
وی خطـاب بـه قالیبـاف ادامه داد: از شـما و آقای نیکـزاد برای 
دفـاع جانانـه از مجلس تشـکر می کنـم اما مـی خواهم تحقیق 
و تفحـص از اتـاق بازرگانـی خـارج از نوبـت و فـوری پیگیـری 
شـود.محمدباقر قالیبـاف، رئیـس مجلس در پاسـخ بـه این تذکر 
گفـت: مسـئول اتـاق بازرگانـی گفتـه که اظهـارات مـن به این 
شـکل نبـوده اسـت لـذا ما نمـی خواهیـم وارد موضوع شـویم و 
پیگیـری هـای لازم را انجـام مـی دهیـم و از جایـگاه مجلـس 
دفـاع کـرده و مـی کنیـم؛ امـا نبایـد موضوعـات را بـه یکدیگر 

داد. ارتباط 
رئیـس مجلـس شـورای اسـلامی همچنان خاطرنشـان کـرد: یک 
تحقیـق و تفحـص از اتـاق بازرگانـی نیـز از مـدت ها پیـش مطرح 
شـده و در کمیسـیون اقتصادی بررسـی و به تصویب رسـیده که در 
نوبـت خـود بـه صحـن می آیـد و این تحقیـق و تفحص بـه خاطر 
حـرف هـای افـراد نیسـت. مـا انفعالـی عمل نکـرده و طبـق روال 

قانونـی اقدام خواهیـم کرد.
گفتنـی اسـت؛ انتشـار فیلمـی از سـخنان رئیـس اتـاق بازرگانـی 
ایـران دربـاره موضـع گیـری اقتصـادی برخـی نماینـدگان مجلس 
بـا واکنش هـای متفاوتـی روبـرو شـده بـود. هرچنـد شـافعی در 
توضیحـات جدیـد اعـلام کـرد کـه ایـن فیلـم تقطیـع شـده و او 
قصـد بـی احترامـی بـه مجلـس را نداشـته اسـت، ماجرا بـه همین 
جـا ختـم نشـد و نائـب رئیـس مجلـس در جلسـه هفتـه گذشـته 
صحـن علنـی واکنـش بـه اظهـارات اخیـر رئیـس اتـاق بازرگانـی 
گفـت کـه آقای شـافعی در قـد و قواره ای نیسـت که بگویـد ما از 
 مجلـس پشـتیبانی مـی کنیم، حرفی کـه او زده گنده تـر از دهانش 

است.
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حفاری خیابان های بجنورد به 
مناسبت نوروز ممنوع شد

شــهردار بجنورد گفت: هرگونه حفاری در خیابان های 
مرکز استان که در مسیر عبور مسافران شمال به مشهد 
مقدس قرار دارد از ۱۵ اسفندماه به مدت یک ماه ممنوع 

است.
جــواد حمیــدی راوری به ایرنا اظهار داشــت: با توجه 
به لزوم زیباســازی شهر در آســتانه نوروز سال ۱۴۰۱، 
دستگاه های خدمات  رسان از نیمه اسفندماه امسال به 
مدت یک ماه از حفاری خــودداری کنند البته چنانچه 
مشــکل اضطراری در سطح شهر و معابر رخ دهد برای 
رفع اتفاقات و مشــکل ادارات خدمات رســان مجاز به 

حفاری هستند.
وی با اشــاره بــه برنامه ریزی شــهرداری برای آماده 
سازی شــهر و اســتقبال از نوروز گفت: برای استقبال 
از بهار انجام شــهر تکانی، نصب المان های نوروزی و 

ساماندهی پارک ها و تفرجگاه ها در دستور کار است.
حمیدی راوری افزود: هرچند که شــهرداری بجنورد در 
۱۰ ماه گذشــته با وجود محدودیت منابع مالی اقداماتی 
در  زیباسازی فضا و منظر شهری انجام داده است اما به 
طور ویژه فعالیت های آماده سازی شهر برای استقبال 

از نوروز ۱۴۰۱ را انجام خواهیم داد. 
وی تصریح کرد: برای استقبال از نوروز علاوه بر اجرای 
برنامه شــهر تکانی، ساماندهی پارک ها، تفرجگاه ها و 
کاشت گل های شب بو و بنفشه در سطح شهر، نقاشی 
دیواری ، رنگ آمیزی جداول، باکس تیر برق همچنین 

نور پردازی شهر نیز انجام می شود. 
وی در بخش دیگر ســخنان خود از اجرای طرح تحول 
نگهداشت محلات در شهر خبرداد و گفت: این طرح به 
صورت پایلوت با بیــش از هفت میلیارد ریال اعتبار در 
شهرک شاهد و در کمتر از ۲ هفته کاری اجرا و تحویل 

شهروندان این محله شد.
شــهردار بجنورد افزود: زیبا سازی فضا و منظر شهری، 
مناســب ســازی معابر و پیاده رو های این محله، لکه 
گیری و ترمیم آســفالت، جوی و جدول گذاری از اهم 

پروژهای طرح تحول نگهداشت شهری است.

مدیر حفاظت محیط زیست جاجرم:
وجود چهار قلاده یوزپلنگ در 

میاندشت جاجرم قطعی شد
 مدیر حفاظت محیط زیســت جاجرم گفت: مشاهدات 
نشان می دهد وجود و زیست یک خانواده با چهار قلاده 
یوزپلنگ در منطقه میاندشت این شهرستان قطعی است 

که باید از این گونه نادر حفاظت کامل انجام شود.
احمد صفرزاده روز چهارشــنبه بــه خبرنگار ایرنا اظهار 
داشت: محیط بانان و نیز مردم در سال جاری در دفعات 
متعــدد یوزپلنگ ماده با ۲ قلاده توله و نیز یوزپلنگ نر 
را مشــاهده کرده و بعضا از این گونه ارزشــمند تصویر 

برداری شده است. 
وی با اشــاره به اینکــه در هفته جــاری هم ۲ قلاده 
یوزپلنگ در حاشــیه پناهگاه حیات وحش میاندشــت 
مشاهده شــد خاطرنشــان کرد: این مادر و توله هفت 
هشــت ماهه اش در حاشــیه پناهــگاه حیات وحش 
میاندشت و حاشیه جاده آسفالته سنخواست به روستای 
ارگ توسط یکی از همیاران  و نیز نیمه شب همان روز 

توسط دامداران حاشیه میاندشت مشاهده شدند. 
مدیر حفاظت محیط زیســت جاجرم افزود: در یک ماه 
گذشــته یوزپلنگ سه مرتبه در این مسیر مشاهده شده 

است.
وی اظهار داشــت: پناهگاه حیات وحش میاندشــت و 
پــارک ملی ضامن آهو یکی از بهترین زیســتگاههای 
یوزپلنگ آســیایی در ایران که با وجود منطقه دشتی و 
تپه ماهورها و وجود طعمه فراوان محلی امن و مناسب 

برای زیست این گونه ارزشمند است.
مدیر حفاظت محیط زیســت جاجرم خاطرنشــان کرد: 
خوشبختانه امسال شمار مشاهدات یوزپلنگ در منطقه 
میاندشت افزایش یافته است از این رو برای حفاظت از 
این گونه زیبا و قلمرو طلب و نیز بهبود شــرایط زیست 

آن شمار محیط بانان افزایش یافته است. 
منطقه حفاظت شده میاندشت با گستره ۸۵ هزار هکتار، 
از امن ترین زیستگاه های یوز ایرانی است که در سال 

۱۳۵۲ زیر حفاظت قرار گرفته است.
این منطقه پوشــیده از دشــت های وســیع با اقلیمی 
خشک، نیمه خشک و تراکم گیاهی نسبتا مطلوب است 
و عبور کالشــور از آن سبب شده تا این منطقه حتی در 

خشکسالی ها چندان مشکل کم آبی را احساس نکند.
پناهگاه حیات وحش میاندشــت در شهرستان جاجرم 
یکی از قدیمی ترین مناطق چهار گانه کشــور به شمار 
می رود. میاندشــت دارای یکی از غنی ترین و متراکم 
ترین گونه های جانوری در بین زیســتگاه های استپی 

کشور است.

امام جمعه اسفراین:
پرهیز از گرایش به خطوط فکری 
می تواند راهگشای مسئولان در 

عرصه مدیریتشان باشد
حجت الاسلام سیدمحمد موسوی امام جمعه اسفراین 
در آیین تکریم و معارفه فرماندار اسفراین گفت:پرهیز از 
گرایش به خطوط فکری می تواند راهگشای مسئولان 
در عرصه مدیریتشان باشد.  حجت الاسلام سیدمحمد 
موسوی امام جمعه اســفراین در آیین تکریم و معارفه 
فرماندار اسفراین خاطر نشان کرد: یکی از مسائل مهم 
شهرستان اســفراین اشتغال اســت که برای افزایش 
امید و نشــاط اجتماعی باید با بهره مندی از منابع غنی 
شهرســتان به ویژه در حوزه صنعت، بسترهای اشتغال 
و در ادامه معیشــت مردم فراهم شود.وی افزود: آنچه 
که می تواند مســئولین را در ادامه مسئولیت کمک کند 
پرهیز از گرایش به خطوط فکری است.حجت الاسلام 
والمسلمین موسوی یادآور باش: دلسوزی و خیرخواهی 
برای مردم از ویژگی های مسئولان باید باشد.وی گفت: 
یکی از بهترین راههای موفقیت این است که مسئولان 

اهل ابتکار و طراحی باشند.
 

دامداران خراسان شمالی 2۱ میلیارد 
تومان وام گرفتند

 معاون بهبود تولیدات دامی ســازمان جهادکشــاورزی 
خراســان شمالی گفت: دامداران اســتان که ۲ میلیون و 
۵۰۰ هــزار واحد دام را در اختیار دارند از ابتدای امســال 

تاکنون ۲۱ میلیارد تومان تسهیلات گرفته اند.
 محمــد محمدزاده در گفت و گو بــا خبرنگار ایرنا اظهار 
داشــت: در مجموع ۴۴ میلیارد تومان تسهیلات در قالب 
دامدار کارت برای این اســتان ابلاغ شــد که مرحله اول 

کامل جذب شد و مابقی نیز مانده است.
وی با بیــان اینکه تلاش می کنیم تــا مرحله دوم این 
تســهیلات نیز کامل جذب شــود افزود: اما با این وجود 
این میزان تســهیلات پاسخ رفع مشکلات دامداران این 

استان نیست.
معــاون بهبود تولیدات دامی ســازمان جهادکشــاورزی 
خراسان شــمالی اظهار داشت: دســت کم ۶۰۰ تا ۷۰۰ 
میلیارد تومان تسهیلات برای رفع مشکل و تامین نهاده 

برای دامداران این استان نیاز است.
وی اظهار داشت: دامدار کارت برای رفع مشکل و تامین 
نهاده مورد نیاز دامداران اســت که با سقف ۵۰۰، ۲۰۰ و 
۱۰۰ میلیون ریال و  با سود ۱۱ درصد در اختیار دامداران 

مناطق روستایی قرار می گیرد.
محمدزاده تعداد بهره بــرداران در بخش دام را ۴۶ هزار 
نفر ذکر کرد و افزود: در مرحله اول کمک ها به دامداران 

رسوتایی تعلق گرفته است.
وی گفــت: ۷۴ هزار و ۵۶۵ هزار تن انواع علوفه دامی با 
هدف تغذیه دســتی دام ها بین دامداران استان در ۹ ماه 
امسال توزیع شد که نســبت به مدت مشابه پارسال ۵۷ 

درصد افزایش دارد.
محمدزاده اظهار داشت: از مجموع خوراک دام توزیع شده 
در بین بهــره برداران ۳۰ هزار و ۶۳۱ تن به صورت خام 
بــوده و ۴۳ هزار و ۹۳۳ تن بــه کارخانجات خوراک دام 

برای تبدیل به کنسانتره تحویل شده است.
وی اظهار داشــت: کاهش بارندگی بیــش از ۵۰ درصد 
نســبت به ســال گذشــته، خشکسالی شــدید، کاهش 
محصولات زراعی و علوفه مراتع، کمبود و گرانی علوفه و 

نهاده دامی سبب دغدغه تولیدکنندگان شده است.
معــاون بهبود تولیدات دامی ســازمان جهادکشــاورزی 
خراســان شــمالی گفت: با توجه به اینکــه بیش از ۴۴ 
جمعیت استان ساکن روستا و بیش از ۹۰ درصد جمعیت 
روستایی به حرفه دامپروری اشتغال دارند کمبود و گرانی 

علوفه این قشر  را با چالش مواجه کرده است.

صادرات امسال خراسان شمالی از 
مبدا گمرک استان به 44 میلیون دلار 

رسید
 مدیر گمرک خراســان شــمالی گفت: از ابتدای ســال 
تاکنون صادرات این خطه که از مبدا گمرک استان انجام 
شد به ۴۴ میلیون دلار رسیده است که از لحاظ ارزش ۶ 

درصد نسبت به مدت مشابه پارسال افزایش دارد.
جواد جعفری در جلســه ای که به مناســبت روز جهانی 
گمرک برگزار شــد اظهار داشــت: در عیــن حال  وزن 
صادرات اســتان از ۱۵۱ هزار تن به ۴۹ هزار تن رسیده 

است که کاهشی ۶۶درصدی را نشان می دهد.
وی یکی از علــل افزایش ارزش صــادرات را صادرات 
شمش آلومینیم به استان بیان کرد و گفت: تا قبل از این 
پودر آلومینیا با قیمت تنی ۶۴۰ دلار  صادر می شــد که 
هم اکنون پودر آلومینا به صورت شمش صادر می شود.

جعفــری گفت: قیمت شــمش آلومینیــوم در هر تن دو 
هزار و ۶۲۰ دلار اســت و ارزش افــزوده آن بالا رفته و 
به همین دلیل ارزش صادرات استان افزایش یافته است.

وی بــا بیان این که صادرات محصولات پتروشــیمی به 
بازارهای هدف کم شــده است، اظهار داشت: همین امر 
وزن صادرات را کاهش داده اســت.مدیر گمرک خراسان 
شــمالی خاطرنشان کرد: امسال ارزش واردات استان ۴۱ 
میلیون دلار بود که به نســبت مدت مشابه سال قبل۲۳ 
درصد افزایش داردجعفری گفت: محصولات پتروشیمی، 
مقاطع فــولادی، پودر کریســتال ملامیــن، ورقه های 
اســفنجی، محصولات پلاســتیکی، رب گوجه فرنگی، 
بلوک بتنی، اســید سیتریک خوراکی، هیدروکسید سدیم، 
زعفران، محصولات کشــاورزی )خربــزه، گل کلم، کلم 
پیچ، کرفس( از کالاهای صادراتی خراســان شــمالی به 
خارج از کشور است.وی کشورهای افغانستان، آذربایجان، 
گرجســتان، ایتالیا، عــراق و اتریــش را از جمله مقاصد 
صادراتی عنوان کرد و گفت: بیشترین مراودات اقتصادی 
خراسان شمالی در این بازه زمانی با افغانستان بوده است.

وی بیشتر کالاهای وارداتی به گمرک خراسان شمالی را 
برنج، ماشــین آلات  و خط تولید بیان کرد و افزود: این 
واردات از کشــورهای چین، ترکیه، پاکستان، هند، عمان 

وآلمان  انجام شده است.

انجام تمهیدات لازم برای معافیت 
مددجویان کمیته امداد خراسان شمالی 

از پرداخت قبوض آب، برق و گاز
مدیــرکل کمیته امداد خراســان شــمالی از بکارگیری 
تمهیدت لازم در جهــت معافیت مددجویان کمیته امداد 

استان از پرداخت قبوض آب و برق و گاز خبر داد.
مجید الهی راد با اشــاره به اینکه در بودجه ســال ۱۴۰۱ 
مددجویــان از پرداخت تعرفه حامل هــای انرژی معاف 
هســتند، افزود: پرداخت قبوض آب، برق، گاز خانوارهای 
مددجو با رعایت الگوی مصرف، رایگان است.وی یادآور 
شــد: این اقدام در جهت بهبود معیشت مددجویان انجام 
شــده است.الهی راد با اشــاره به اینکه نباید کوچکترین 
حقی از خانوارهای تحت حمایت این نهاد تضییع شــود، 
اظهار کرد: همه دســتگاه ها باید به وظیفه خود در قبال 
محرومان جامعه، عمل کنند.به گــزارش روابط عمومی 
این اداره کل، وی بــا تاکید بر ضرورت احصاء اطلاعات 
محل زندگی خانوارهای تحت حمایت، افزود: هم اکنون 
در ســامانه امداد هوشمند، آدرس دقیق بیش از ۵۰ هزار 
خانــوار تحت حمایت ایــن نهاد پالایش شــده که این 
امر خود اقدامی در جهت تســریع اجــرای طرح معافیت 

مددجویان از پرداخت حامل های انرژی است.

خبر
خبر

 استاندار خراسان شــمالی، جلوگیری از انحراف در 
دین را مفهوم اصلی انقلاب اسلامی و پایه و اساس 
هدف گــذاری امام خمینی )ره( بــرای بنیانگذاری 

انقلاب اسلامی دانست.
محمدرضا حســین نژاد در آیین تکریــم و معارفه 
فرماندار شهرســتان اسفراین که صبح دیروز برگزار 
شــد، اظهار کرد: انقلاب اســلامی شــالوده، پایه 
و اســاس خاص خودش را داشــت که اصلی ترین 
موضوع آن بحث احیــای دین بود تا از انحراف آن 

جلوگیری شود.
وی به مشــکلات فعلی کشور اشــاره کرد و گفت: 
زمانی که مشــکلات اقتصادی به ما فشار می آورد 
باید به ایــن موضوع فکر کنیم که ما در گذشــته 
چگونه بوده ایم و اکنون در چه نقطه ای قرار داریم. 
وی ادامه داد: عزت و شرف بها دارد و برای داشتن 
آن ها باید در مقابل اســتکبار جهانی که به سادگی 
تسلیم نمی شــود، تاوان هایی را هم داد؛ به همین 
دلیل است که باید مشکلات فعلی را تحمل کنیم. ما 
نمی خواستیم شاهد کاپیتولاسیون در کشور باشیم.

اســتاندار خراسان شمالی همچنین با تاکید بر اینکه 
پیشبرد امور کشور باید همراه با عدالت باشد، تصریح 
کرد: مردم اگر ببینند در مســیر راه کشــور، عدالت 

وجود دارد مشــکلات را تحمل مــی کنند اما اگر 
ببینند که در مســیر پیشبرد امور، تبعیض وجود دارد 

مشکلات را تحمل نمی کنند.
حســین نژاد گفــت: انقــلاب اســلامی، انقلاب 
پابرهنگان بود و مردمی کــه انقلاب کردند اربابان 

ما هستند که وظیفه همه ما خدمت آن ها است.

وی تاکیــد کرد: آمریکا، ایران و ایرانی را با هم می 
خواهد به همین دلیل دنبال تسخیر فکر مردم است.

وی به جنگ تحمیلی نیز اشاره کرد و افزود: پیروزی 
ما به خاطر اجماع در سایه ایمان و رهبری بود. این 
آرمان ها در گذشته ما را به پیروزی رساند و در آینده 

نیز می تواند ما را پیروز میدان ها کند.

اســتاندار خراســان شــمالی به انتصاب سرپرست 
فرمانداری اســفراین نیز اشــاره کرد و گفت: علت 
انتخاب آقای نوری به عنوان سرپرســت فرمانداری 
شهرستان اسفراین، تجربه دو دوره ای در شهرداری 
و مردمی بودن او بود که این موضوع باید در نهایت 

سبب ایجاد وحدت بیشتر در این شهرستان شود.
وی ادامــه داد: اعتبارات عمرانی همانند چاشــنی 
فشــنگ و مردم همان باروت و گلوله هســتند که 
هدف را تســخیر می کند لــذا باید به ایجاد وحدت 

توجه کرد.
استاندار خراسان شمالی به کارنامه درخشان فرماندار 
پیشین این شهرستان اشاره کرد و گفت: از توانمندی 

های آقای کرامتی در ستاد بهره می گیریم.
حســین نژاد با بیان اینکه نقشه راه خراسان شمالی 
مشخص است، اظهار کرد: نقشه راه خراسان شمالی 
همان مواردی است که رهبر معظم انقلاب در سفر 
تاریخی خود به خراســان شمالی بیان کردند و همه 
ما باید در راستای عملیاتی شدن آن ها حرکت کنیم.

گفتنی اســت در پایان این آییــن از مهدی کرامتی 
فرماندار پیشــین این شهرســتان تقدیــر به عمل 
آمد و مســلم نوری به عنوان سرپرست فرمانداری 

شهرستان اسفراین معارفه شد.

استاندار خراسان شمالی مطرح کرد:

نقشه راه خراسان شمالی مشخص است

وزرات بهداشت با هدف پیشگیری از روند افزایشی 
ابتلا و فوتی های ناشــی از کرونا، رعایت پروتکل 
های بهداشــتی و واکسینه شــدن را از مهم ترین 
عوامل موثر اعلام کرده است، اما گروهی از افراد 
هم اکنون نسبت به دریافت واکسن خودداری می 
کنند در حالی که ثابت شــده است که با افزایش 
روند واکسیناســیون، فوتی ها کاهش چشمگیری 

پیدا کرده است.
پیک پنجم کرونا از جمله پیک های ســنگین و به 
شدت دردآوری برای کشور بود که شاید به جرات 
بتوان مطرح کرد که در این پیک کمتر خانواده ای 
عزیزی را از دســت نداده باشد و گونه دلتا از بین 
گونه های شناسایی شده تاکنون سنگین ترین نوع 

کرونا بوده است.
پیک پنجم در استان خراســان شمالی از مرداد تا 
شهریور ۵۲۰ هم اســتانی را روانه سینه قبرستان 
کرد و هزاران خانواده را داغدار کرد، این آمار را اگر 
بخواهیم با حوادثی مانند تصادف جاده ای مقایسه 
کنیم برابر با این است که طی ۲ ماه حداقل، حادثه 
تصــادف برای  ۱۰ اتوبوس اتفــاق بیافتند و تمام 
۵۰ سرنشــین آن کشته شوند، همچنین تا انتهای 
پیک پنجم، هشــت هزار نفر در بیمارســتان های 
استان خراسان شــمالی بستری شدند که بسیاری 
هنوز هم با عوارض این ویروس کشــنده دست و 

پنجه نرم می کنند.
همه این مصیبت ها بخاطر این دامنگیر مردم می 
شود که بســیاری با وجود تاکید متخصصان علم 
پزشکی بر اســتفاده از ماسک و تزریق واکسن از 
رعایت نکات بهداشــتی و واکسیناسیون خودداری 

می کنند.
این در حالی اســت که با تغییر دولت و در اولویت 
قرار گرفتن واکسیناســیون در سراســر کشور،در 
حــال حاضر بخش زیادی از مردم جامعه نســبت 
به کرونا واکســینه شــده اند و به وضوح می توان 
تغییرات میزان آماری فوتی ها بعد از افزایش روند 

واکسیناسیون دریافت کرد.
حدود دو ماه است که گونه جدیدی از کرونا تحت 
عنــوان امُیکــرون رونشــان داده و نگرانی هایی 

جدیدی را در دل مردم ایجاد کرده است.
شــایع ترین علائم این گونه جدید تب، ســرفه، 
خستگی، از دست دادن چشایی یا بویایی است، اما 
باتوجه به جهش بالای این ویروس و همه گیری 
آن اضطراب ها دوباره جان گرفته است و مردم به 

تب و تاب افتاده اند.

لازم بــه ذکر اســت که در شــرایط فعلی وزرات 
بهداشــت با هدف پیشــگیری از روند افزایشــی 
ابتلا و فوتی ها رعایت پروتکل های بهداشــتی و 
واکســینه شدن را از مهم ترین عوامل موثر اعلام 
کرده اســت، اما گروهی از افراد هم اکنون نسبت 
به دریافت واکسن خودداری دارند و با این شرایط 
قطعا باعث به خطر انداختن ســلامتی خود و سایر 

افراد جامعه خواهند شد.
علاوه بر این تزریق دوز ســوم واکســن کرونا نیز 

مدت زمانی است که آغاز شده است.
گفتنی اســت که روند ابتلا به کرونا در گونه جدید 
امُیکرون درسراسر کشور آغاز شده و در حال پیش 
روی اســت، اما تاکنون براساس آمارهای دانشگاه 
علوم پزشــکی خراسان شــمالی هیچ گونه ای از 

امُیکرون در استان شناسایی نشده است.
استفاده از ماسک 30 درصد در پیشگیری از ابتلا 

به امُیکرون موثر است
سید جواد پورنقی، سرپرست دانشگاه علوم پزشکی 
خراسان شــمالی در گفتگو با خبرنگار عصراترک 
با اشــاره به اینکه یکی از توصیه ها این است که 
استفاده از ماســک در تمامی مجامع، سازمان ها، 
ادارات، دانشــگاه ها و تمامــی محل های تجمع 
مسقف، الزامی شــود، اظهار داشت: باید از ماسک 
های اســتاندارد استفاده شود، چرا که ماسک های 
پارچه ای، کارایی چندانی ندارند و ماســک های 
اســتاندارد و سه لایه برای افراد عادی، مورد تایید 

است.
وی ادامه داد: در مطالعات نشــان داده شــده که 
اســتفاده از ماســک حدود ۳۰ درصد می تواند در 

پیشگیری از ابتلا به امُیکرون موثر باشد.

پورنقی اضافه کرد: باتوجه به مطالعاتی که در مورد 
اثرات واکسیناســیون انجام شده، توصیه این است 
که مردم سریعا نوبت سوم واکسن کرونا را تزریق 
کنند چراکه تزریق دُز ســوم، می تواند بیش از ۸۰ 
درصد از بستری شدن در بیمارستان ها پیشگیری 

کند.
سرپرست دانشــگاه علوم پزشکی خراسان شمالی 
خاطرنشان کرد: باتوجه به اینکه واکسن در مراکز 
واکسیناســیون وجــود دارد، امیدواریم مردم برای 
دریافت واکســن به مراکز اعلام شــده مراجعه و 
استقبال کنند تا ان شــاءالله بتوانیم  این مرحله را 

پشت سر بگذاریم.
واکسیناسیون 94 درصدی جمعیت بالای 12 سال 

خراسان شمالی در دوز اول
فیض الله برزگر، رئیس گــروه بیماری های واگیر 
معاونت بهداشــتی دانشگاه علوم پزشکی خراسان 
شمالی در گفتگو با خبرنگار عصراترک با اشاره به 
اینکه براساس شاخص در جمعیت رده سنی بالای 
۱۲ استان خراسان شمالی ۹۴.۳ درصد شامل ۵۵۳ 
هزار نفر دوز اول واکسن کرونا را دریافت کرده اند، 
اظهار داشــت: علاوه بر این در نوبت دوم نیز ۴۹۱ 
هزار نفر شــامل ۸۳.۷ درصد از افرادی بالای ۱۲ 

سال استان واکسینه شده اند.
وی ادامــه داد: همچنین در رده ســنی بالای ۱۸ 
سال اســتان خراسان شــمالی نیز ۴۸۱ هزار نفر 
شامل ۹۳.۵ درصد، دوز نخست واکسن و در همین 
رنج سنی ۴۲۸ هزار نفر شامل ۸۳ درصد دوز دوم 

واکسن را دریافت کرده اند.
برزگر با اشــاره به اینکه رده سنی ۱۲ تا ۱۸ سال 
در گروه دانش آموزی قرار می گیرد، گفت: در این 

گروه ســنی ۴۱۵ هزار نفر شامل ۹۹.۷ درصد دوز 
نخست واکسن و ۲۸۹ هزار نفر شامل ۸۷.۳ درصد 

دوز دوم واکسن را تزریق کردند.
این مقام مسئول خاطرنشــان کرد: میزان تزریق 
واکسن دوز نخســت به نسبت کل جمعیت استان 
خراســان شمالی ۵۵۷ هزار نفر شامل ۷۳ درصد و 
نوبت دوم واکســن ۴۹۴ هزار نفر شامل ۶۵ درصد 

واکسینه شدند.
30 درصد از جمعیت واجد الشرایط استان دوز 

سوم واکسن را دریافت کردند
برزگر با اشــاره به اینکه روند ابتلا بیماری کرونا، 
بســتری و ســرپایی ها روند افزایشــی پیدا کرده 
است، گفت: این در حالی است که از جمعیت واجد 
الشــرایط استان خراسان شمالی تاکنون ۱۴۰ هزار 
نفر شامل ۳۰ درصد از ۴۹۱ هزار نفری که دوز دوم 
را دریافت کرده بودند، مرحله ســوم واکسن کوید 

۱۹ را تزریق کردند.
این مقام مســئول با اشاره به اینکه از انتهای سال 
۹۸ تاکنون که کرونا شــیوع پیدا کــرده، درمانی 
قطعی برای آن شناسایی نشده است، گفت: براین 
اساس مردم نسبت به این قضیه نباید ساده انگاری 
داشته باشــند و با رعایت پروتکل ها و استفاده از 
ماسک و واکسیناسیون  گامی مثبت در جهت روند 

نزولی این بیماری داشته باشند.
رئیس گروه بیماری های واگیر معاونت بهداشــتی 
دانشگاه علوم پزشکی خراسان شمالی خاطرنشان 
کرد: شایان ذکر است که قطعا کاهش روند فوتی 
های کرونا در سراســر کشور نشــان دهنده تاثیر 
مثبــت افزایش واکسیناســیون بوده اســت، زیرا 
دارویی برای درمان قطعی این بیماری تولید نشده 

است.
وضعیت قرمز رعایت پروتکل های بهداشتی در 7 

شهرستان خراسان شمالی
برزگر اضافه کرد: براســاس آماری که در سامانه 
ماسک ارائه شده است، در استان خراسان شمالی از 
لحاظ میزان بستری، شهرستان گرمه در وضعیت 
نارنجی و مابقی شهرســتان های استان در حالت 

آبی قرار دارند.
وی یادآور شــد: همچنین براساس همین آمار ها، 
میزان رعایت پروتکل های بهداشتی در شهرستان 
شــیروان نارنجی و در سایر شهرستان ها وضعیت 
قرمــز را دارد و این می توانــد زنگ خطری برای 
 راه اندازی پیک ششــم کرونا در خراسان شمالی 

باشد.

نماینــده مردم شــیروان در مجلس شــورای 
اســلامی گفت: با تامیــن مالــی زنجیره ای، 
نقدینگــی مجموعه های تولیــدی و مواد اولیه 
آنها به راحتی تامین و کمک خوبی برای تولید 

خواهد شد.
 علی جدی، در گفت و گو با عصر اترک  درباره 
مزایای طــرح تامین مالی زنجیــره ای اظهار 
داشــت: مبحث تامین مالی زنجیره ای بر این 
نکته تاکید دارد کــه زنجیره ابتدایی مواد اولیه 
مورد تامین قرار گیرد و محصول آن برای حلقه 
دیگــر در زنجیره بعدی به عنــوان مواد اولیه 

استفاده شود. 
نایب رئیس کمیسیون صنایع در مجلس شورای 
اســلامی در ادامه یادآور شد: حرکت فوق کار 
خوبی به حســاب می آید، امــا چگونگی انجام 
آن بسیار حائز اهمیت است زیرا در کنار توانایی 
یاری رساندن به کار تولید و انجام کمک های 
فراوان در این زمینه، ولــی  نگرانی هایی هم 
درخصــوص نحوه اجرا آن وجود دارد. شــکی 
نیست در صورتیکه به زنجیره های پتروشیمی، 
نســاجی و موادغذایی کمکی صورت گیرد که 
در نهایت به تامین مالی آن  بیانجامد کارهای 
خوبــی می توان انجام داد، ولــی همانطور که 
اشــاره شــد، نتیجه مثبت این کار مشروط به 

اجرای صحیح است.

نماینده مردم شیروان در خانه ملت اضافه کرد: 
برخــی مواقع طرح های خوبی وجــود دارد، اما 
ایرادهــای آن در اجرا بــه نمایش در می آید و 
کار را همین موارد قفــل می کند. قیمت مواد 
اولیه اکنون بالا اســت، بنابراین هزینه سرمایه 
گذار برای گردش کار کارخانجات افزایش یافته 
که به دنبال آن تامین نقدینگی هم به ســختی 

انجــام می گیرد. تامین مالــی زنجیره ای مورد 
اشــاره چنانچه به کمک آید نقدینگی مجموعه 
هــای تولیدی و مواد اولیه آنها به راحتی تامین 

خواهد شد و کمک خوبی محسوب می شود.
وی درباره تاثیر طرح تامین مالی زنجیره ای در 
کاهش نقدینگی و خلق پول نیز اظهار داشــت: 
بانک می تواند بدون آنکــه پولی جابه جا کند، 

در عمل مواد اولیه را در این زنجیره به صورت 
روان ایجاد کند و پشتیبانی مالی هم ایجاد شود 
تا کار تولیــد کنندگان راحت تر صورت گیرد و 
از میزان دغدغه تامین موارد اولیه کاسته شود. 
جدی درباره ایجاد شفافیت در اعطای تسهیلات 
و جلوگیری از انحراف صنایع نیز بیان کرد: این 
مسئله هم بســتگی به نحوه اجرا دارد. چنانچه 
وزارت صمت در بخش کالای تولیدی نظارت 
انجام دهد و بحث سامانه جامع انبارها را به اجرا 
درآورد، در عمل گــردش کالا را در زنجیره ها 
مدیریت کرده است، این گردش کالا بسیار مهم 
است و وقتی  در کنار یک تامین مالی از سوی 
بانک ها قرار  گیرد، این مســئله شفافیت را بالا 
خواهد برد ولــی در صورتیکه در بحث گردش 
کالا توســط سامانه جامع تجارت مقداری خلل 
ایجاد شود ممکن است که در بعضی نقاط محل 

سوءاستفاده شود.
نایب رئیس کمیســیون صنایع در ادامه افزود: 
وقتی بخش زیــادی از مواد اولیه در زنجیره به 
تامیــن درآید به خودی خــود بخش زیادی از  
تامین ســرمایه در گردش حل خواهد شد زیرا 
قسمت اعظمی از آن به تامین مواد اولیه برمی 
گردد و چنانچه بانک ها به معنای واقعی در این 
زمینه به کمک آیند، جای امیدواری وجود دارد 
زیرا از مختل شدن تولید جلوگیری خواهد شد.

گزارشی از وضعیت تاثیر واکسیناسیون بر بیماری کرونا؛

اُمیکرون میهمان ناخوانده ای که در راه است 

نایب رئیس کمیسیون صنایع مطرح کرد؛

رفع دغدغه مواد اولیه تولید با تامین مالی زنجیره ای
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کاهش تورم نیاز به کار دارد
رئیس جمهور در مورد پیش بینی میزان مالیات در سال 
آینده گفت: متأســفانه در سال های گذشته، شاهد یک 
تــورم بی نظیر بودیــم اما بنای دولت بــر کنترل تورم 
است. نشانه هایی که امروز از بانک مرکزی، مرکز آمار 
ایران، بخش های اقتصادی می آید، این است که دولت 
در کنترل تــورم موفق بوده اســت، البته کاهش تورم 
نیاز به کار دارد. آیت الله رئیســی در مورد این پرسش 
کــه افزایش درآمدهای مالیاتی بیــش از ۵۰ درصد در 
بودجه ۱۴۰۱ پیش بینی شده و بسیاری مطرح می کنند 
زیرســاخت های موجود تکافوی ایــن افزایش را ندارد، 
تصریح کرد: قرار نیســت افزایــش مالیات از کارمندان 
گرفته شــود. آمارها در مورد فرار مالیاتی با هم تفاوت 
دارد، اما در یک چیز با هم شبیه هستند و آن اینکه یک 

مبلغ بسیار سنگینی فرار مالیاتی وجود دارد.
دکتر رئیسی با طرح این پرســش که چرا فرار مالیاتی 
اتفاق می افتد، اظهار داشــت: افرادی هستند که بدون 
پرداخــت مالیات درآمدهای بســیار کلان و نجومی در 
کشــور دارند. در مقابل از کارمندمــان قبل از پرداخت 
حقوق اش مالیاتش کســر می شود. این واقعاً بی انصافی 
اســت. رئیس جمهور افزود: افرادی کــه برابر مقررات 
درآمدی دارنــد، باید حقوق دولــت را پرداخت کنند تا 
دولت بتواند کارش را دنبال کند. طبیعتاً در مقابل آنهایی 
که نمی خواهند حقوق خــود را پرداخت کنند، دولت با 
ســاز و کارهایی مانند راه اندازی سامانه هایی که فعال 

می کند این حقوق را می گیرد.

مشکل بورس از دولت قبل به ما به ارث رسید
دکتر رئیســی در پاســخ به این که برنامه دولت برای 
سامان دادن وضعیت بازار بورس چیست؟ تصریح کرد: 
یکی از مشــکلاتی که از دولت قبل به ما به ارث رسید 
مساله بورس است. بالاخره با یک تبلیغاتی عده بسیاری 
به عنوان ســهامداران خرد وارد بازار بورس شدند. این 
سهامداران خرد اکثریت ســهامداران بورس را تشکیل 
می دهند و نوسانات بورس موجب نگرانی آنها می شود. 
آنچــه  بنده از اول هم به مردم گفتم و نســبت به آن 
حســاس بودم، آن بود که تاکید کــردم به هیچ عنوان 
بورس نباید قلک تامین مالی دولت شود. نکته دوم مورد 
تاکید بنده این بود که باید صندوق های تثبیت و توسعه 
در بورس به عنوان پشــتیبان ســهامداران خرد تعیین 
شوند. تامین اعتبارات لازم بر این صندوق ها انجام شده 
اســت. البته یک مقدار زمان آن طولانی شد، چون باید 
از صندوق توسعه ملی مبلغی به این صندوق های تثبیت 

و توسعه تخصیص می یافت.

شاخص کل بورس بالاخره مثبت شد!
پس از کاهش سه روز گذشته شاخص کل بورس و ثبت 
سقوط ۷۴ هزار واحدی نماگر، حال در معاملات امروز و 
در لحظه انتشــار این پیمانه، شاخص کل بورس با رشد 

حدود ۱۱ هزار واحدی همراه شده است.

کاهش ارزش سهام عدالت در پی نزول بورس
در پایان معاملات دیروز بازار سهام، ارزش سهام عدالت 
به ۹ میلیون و ۳۷۱ هزار و ۴۸۶ تومان رسید که نسبت 
به روز معاملاتی گذشــته ۱.۵ درصد معادل ۱۴۵ هزار 
و ۶۴۳ تومان کاهش داشــت. با احتساب این موضوع، 
ارزش ۶۰ درصــد قابل فروش ســبد ۵۳۲ هزار تومانی 
ســهام عدالت به ۵ میلیــون و ۶۲۲ هزار و ۸۹۱ تومان 

رسیده است.

واردات ۲.۹ میلیارد دلاری گوشی
طبق اعلام فرود عســکری، سرپرســت معاونت فنی 
گمرک ایران، در ۹ ماهه امســال ۱۳ میلیون و ۶۱ هزار 
و ۸۲۲ دستگاه به ارزش دو میلیارد و ۹۴۲ هزار و ۴۲۰ 
دستگاه گوشــی وارد ایران شده که از نظر تعداد ۴۲.۵ 
درصد و  ارزش ۱۱۷ درصد نســبت مدت مشــابه سال 
گذشــته افزایش داشته است. عســکری یاد آور شد: از 
حجم گوشــی وارداتی در ۹ ماهه امســال ۶۷۰ هزار و 
۳۵۷ دستگاه مربوط به گوشی های بالای ۶۰۰ دلار  به 
ارزش ۸۱۰ میلیون و ۹۳۳ هزار دلار است و گوشی های 
زیــر ۶۰۰ دلار نیــز از واردات انجام شــده، حدود ۱۲ 
میلیون و ۳۹۱ هزار و ۴۶۷ دســتگاه به ارزش بیش از 

۲.۱ میلیارد دلار سهم داشته اند.

افزایش قیمت لوازم خانگی غیرقانونی است
قائــم مقام وزیر صمت در امــور بازرگانی با بیان اینکه 
مجوزی برای افزایش قیمت لوازم خانگی صادر نشده، 
گفت: با درج قیمت تولیدکننده )به جای قیمت مصرف 
کننده( معیاری در دســت خریداران هست که بر اساس 
آن اگر قیمت نهایی خریدار در کالای تند مصرف بیش 
از۲۰ درصد و در کالاهای کند مصرف بیش از ۳۰ درصد 
باشــد، مصداق گران فروشی اســت. مفتح در پاسخ به 
سوالی درباره انتقادات تولیدکنندگان لوازم خانگی نسبت 
به طرح درج قیمت تولید کننده نیز گفت: تولید کنندگان 
کالاهــای کند مصرف فقط باید قیمت درب کارخانه را 
روی محصــول درج کنند و قیمــت مصرف کننده هم 
در واحد صنفی در معــرض دید خریدار قرار بگیرد. اگر 
در کف بازار قیمت ها غیرمنطقی افزایش یافته باشــد، 
حتما برخورد خواهد شد. قائم مقام وزیر صمت همچنین 
درباره افزایش قیمت اخیر برخــی تولیدکنندگان لوازم 
خانگی گفت: تولیدکنندگان لوازم خانگی مجوزی برای 
افزایش قیمت دریافت نکرده اند و اگر افزایشی صورت 
گرفته، بدون مجوز بوده اســت. به نقل از ایسنا؛ گفتنی 
اســت هفته گذشــته رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم 
خانگی از افزایش قیمت ۸ تا ۱۲ درصدی لوازم خانگی 

از سوی برخی تولیدکنندگان خبر داد.

خبر

 وزیــر اقتصاد، مصوبات امــروز هیئت دولت را حاوی پیام روشــن و 
محکمی مبنی بر این خواند که سودآوری بخش های اقتصادی و رونق 

بخش های تولیدی و صنایع در درجه اول اهمیت دولت قرار دارد.
شب گذشته، وزیر اقتصاد، احسان خاندوزی در توییتی نوشت: »فردا روز 
یک شروع دیگر در اجرای مصوبات اقتصادی خواهد بود؛ ان شاءالله«.

این خبر خوش وزیر اقتصاد در خصوص اجرایی کردن مصوبات ۱۰ گاه 
بازار سرمایه درپی ســخنان شب گذشته رئیس جمهور در گفت  وگوی 
تلویزیونی مبنی بر تأکید ایشــان بر خروج بورس از مشــکلات کنونی 
و حمایت از این بازار بوده اســت. پس از آن، هیئت دولت جلسه ای با 
حضور وزیــر اقتصاد، وزیر صمت، وزیر نفت، رئیس ســازمان برنامه، 
معــاون اول رئیس جمهور، معاون اقتصــادی رئیس جمهوری و رئیس 
ســازمان بورس برگزار کرد که مصوبات خوبی برای حمایت از صنایع 

بورسی در این جلسه گذرانده شد.
 احســان خاندوزی به تشــریح جزییات مصوبات بورسی هیئت دولت 
پرداخت و اظهار کرد: در راســتای اجرایی شــدن مصوباتی که پیشتر 
توسط ستاد اقتصادی دولت در حمایت از صنایع بورسی اتخاذ شده بود، 
امروز دو اقدام صورت گرفت. اقدام نخست، مصوبه ای است که هیئت 
دولت به عنــوان اصلاحیه لایحه بودجه ۱۴۰۱ تصویب کرد و به طور 
رســمی به مجلس شورای اسلامی ارسال خواهد شد و دوم ابلاغیه ای 
است که از طرف معاون اول رئیس جمهور به وزاری اقتصادی، رئیس 
بانک مرکزی، رئیس مرکز ســازمان برنامه و بودجه و دســتگاه های 

ذی ربط ابلاغ شد.
وزیر اقتصاد در تشــریح جزییات ابلاغیه یادشده، اذعان کرد: ابلاغیه 
دولت مشتمل بر سقف گذاری نرخ خوراک و نرخ سوخت می شود. این 
نرخ طی مدت اخیر به دلیل اینکه مناسبات بین المللی موجب شده بود 
تا قیمت هاب های جهانی تغییر پیدا کند، این نرخ برای پتروشــیمی ها 
و پالایشــگاهی های در کشور نیز افزایشــی بسیار فراتر از حد متعارف 

داشت.
او ادامه داد: دولت برای اینکه نشــان دهد مســئله سودآوری صنایع 
و پیش بینی پذیری اقتصاد و سیاســت های اقتصادی از اهمیت والایی 
برخوردار اســت، ســقف ۵ هزار تومانی را برای نرخ خوراک و ســقف 
۲ هزار تومان را برای نرخ ســوخت مصوب کــرد که با حفظ فرمول 

سابق، در هیچ زمانی قیمت ها از سقف ۵ هزار تومان برای خوراک و ۲ 
هزار تومان برای سوخت فراتر نخواهد رفت.

خاندوزی با اشاره به نسبت قیمت های حدود ۷-۸ هزار تومانی که طی 
هفته های اخیر برای صنایع محاسبه می شود، تصریح کرد: نرخ گذاری 
دولت در مصوبه یادشــده، کاهش بسیار شــدیدی داشته و پیامدهای 
خوبی را برای ســودآوری این صنایع در بازار سرمایه و در بخش های 

مختلف اقتصادی در پی خواهد داشت.
او با بیان اینکه این تصمیم نه تنها از سال ۱۴۰۱، بلکه از ابتدای بهمن 
ماه سال جاری، اجرایی خواهد شد، خاطرنشان کرد: این مصوبه حاوی 

پیام روشــن و محکمی مبنی بر این اســت که سودآوری بخش های 
اقتصادی و رونق بخش های تولیدی و صنایع برای دولت در درجه اول 
اهمیت قرار دارد. بخشی از درآمد دولت به دلیل کاهش و سقف گذاری 
که در نرخ خوراک و ســوخت صورت گرفتــه نیز کاهش می یابد، این 
موضــوع بیانگر اثبــات اهمیت رونق اقتصادی نســبت به ملاحظات 

بودجه ای و درآمدی دولت است.
وزیر اقتصاد افــزود: این مصوبه امروز هیئت وزیران در نامه ای که نیز 
به مجلس شــورای اسلامی ارسال می شود، درج خواهد شد که معادل 
۴۰ هــزار میلیارد تومــان از منایع و مصارف تبصــره ۱۴ کاهش پیدا 

می کند، اما امیدواریم که یک پیام حمایتی جدی برای صنایع و فعالان 
اقتصادی باشد.

او نکته دوم را در خصوص نرخ تســعیر اعلامــی بانک مرکزی برای 
دارایی های خارجی و نیز دارایی های ارزی بانک ها برشــمرد و گفت: 
بانک مرکزی مکلف شــد نرخ سامانه نیما در ۶ ماه گذشته را مبنا قرار 

دهد و معادل ۹۰ درصد از آن را برای نرخ تسعیر در نظر بگیرد.
خاندوزی ادامه داد: این موضوع هم کمک خواهد کرد تا گزارش ســه 
ماهه پایانی بانک ها و نهادهای مالی و همچنین گزارش ســال آینده 
آنها به لحاظ نشان دادن ارقام واقعی و سودآوری تقویت شود. همچنین 
بانک مرکزی مکلف شــود تا با مداخله فعال، به نحوی نرخ سود بازار 
بین بانکی را تنظیم کند تا ســقف این نرخ ۲۰ درصد باشد و این رقم 

فراتر از ۲۰ درصد نخواهد بود.
به گفته وزیر اقتصاد، در مصوبه هیئت  دولت در اصلاحیه لایحه بودجه 
۱۴۰۱ این اجازه داده شــده است که بخشی از سهام عدالت در شرکت 
های دولتی به عنوان وثیقه نزد صنــدوق تثبیت بازار قرار بگیرد تا به 
پشتوانه آن صندوق تثبیت بازار بتواند مداخله جدیتر و حمایت گسترده 

تری انجام دهد.
او با اشــاره به ارقامی که پیشتر اعلام شده بود، خاطرنشان کرد: پیش 
از این، اعدادی مطرح شده بود در حد ۲۰ یا ۳۰ هزارمیلیارد تومان بود، 
براســاس مصوبه امروز هیئت دولت، صندوق تثبیت بازار از این امکان 
برخوردار شــد تا بدون ســقف بتواند از پشتوانه سهام دولت در شرکت 

های دولتی و تابعه استفاده کند.
خانــدوزی افزود: همچنیــن ۱۰ درصد از عرضه اولیه شــرکت های 
دولتی بابت بازارگردانی همان ســهام باید در نظر گرفته شــود تا خود 
ناشر مکلف شود از ســهام های خود حمایت کند؛ بنابراین، چشم انداز 

سودآوری بهتری را برای فعالان بازار سرمایه شاهد خواهیم بود.
وزیــر اقتصاد در پایان اظهار امیدواری کرد: مجموعه این مصوبات که 
از ابتدای بهمن ماه اجرا خواهد شــد و موکول به ســال ۱۴۰۱ نیست. 
این مجموعه، اقداماتی است که حتی پیش از تاریخ تصویب دولت هم 
مشمول آن خواهد شد. بنابراین، این مصوبات حامل پیام جدی حمایت 
دولــت از صنایع، با ثبات بودن فعالیت اقتصادی، پیش بینی پذیر بودن 

متغیرها و در نهایت چشم انداز مثبت اقتصاد در ماه های آینده است.

رونمایی از تصمیم جدید دولت از نرخ تسعیر ارز تا قیمت خوراک پتروشیمی

خاندوزی درباره رونق بازار سرمایه چه گفت؟

 
گزارش ها از رشد آمار طلاق و کاهش ازدواج در 
کشــور حکایت دارد، به گونه ای که در مواردی 
به ازای هر ســه ازدواج یک جدایی رخ می دهد. 
نکته قابل تأمل اینکه اغلب جدایی ها در پنج سال 
نخست ازدواج رخ می دهد و آمار طلاق هایی که 
طول زندگی مشترکشان چیزی کمتر از یک سال 
است نیز درصد قابل توجهی از طلاق ها را به خود 

اختصاص می دهد.
همین مدت زمان زندگی مشــترک هم نشــان 
می دهد بســیاری از طلاق های شکل گرفته که 
اغلب هم بــه صورت توافقی اتفــاق می افتد بر 
پایه احساســات رخ می دهد و چنانچه زوجین به 
یکدیگر فرصت بیشــتری برای تعامل و شناخت 
بدهند، احتمال مانــدگاری ازدواج و ادامه زندگی 
مشــترک بالاتر می رود. از ســوی دیگر، طلاق 
توافقــی به خصوص برای بانــوان با چالش های 
بیشتری همراه است. اغلب زنانی که می خواهند 
در کوتاه تریــن زمان ممکن از همسرشــان جدا 
شوند، ناگزیرند برای کسب رضایت زوج و توافق 
بر سر جدایی از برخی حقوق خود همچون مهریه 
بگذرند. بر این اساس اگرچه ریشه های طلاق را 
باید در مســائل اقتصادی، آسیب های اجتماعی، 
اعتیاد و برخی زیرساخت های فرهنگی جست وجو 
کرد، اما ســرعت و سهولت بیشــتر جدایی ها با 
طلاق توافقی هم از جمله مســائلی اســت که 
بر چالــش افزایش آمار طلاق دامن زده اســت. 
همچنانکــه مشــاوره ها و داوری هــای پیش از 
طلاق هــم خیلی وقت ها نقش خود را در تلاش 
برای بازگرداندن زوجین به زندگی مشــترک به 
درســتی ایفا نمی کنند و جایگاهی سوری دارند. 
بر همین اساس هم هســت که رئیس جمهور با 
تأکید بر اینکه مشاوران نباید زوجین را به طلاق 
تشــویق کنند، تأکید کرد: »مشاوران باید زوجین 
را به ادامه زندگی تشــویق کنند، طلاق توافقی 
نباید به سهولت انجام شود، مشکلات مالی حل 

می شود.«
مطابق با »گزارش وضعیت اجتماعی و فرهنگی 
ایــران پاییز ۹۹« مرکز آمار ایــران، گرچه تعداد 
رویدادهــای ازدواج از ۵۳۳ هــزار و ۱۷۴ رویداد 
در ســال ۹۸ با افزایــش ۴/ ۴ درصدی به ۵۵۶ 
هزار و ۷۳۱ در سال ۹۹ رسیده است، اما در عین 
حال تعداد رویدادهای طلاق ثبت شــده در سال 
گذشــته نیز با ۳/۶ درصد افزایش نسبت به سال 
۹۸ از ۱۷۶ هــزار و ۸۱۴ بــه ۱۸۳ هزار و ۱۹۳ 
رویداد طلاق در ســال ۹۹ رسیده است. در سال 
۹۹ طــول مدت ازدواج ۱۱ هــزار و ۷۱۵ طلاق 
ثبت شــده کمتر از یک سال و طول مدت ازدواج 
۵۱ هزار و ۲۷۰ رویداد طلاق ثبت شده بین یک 
تا پنج سال بوده است. از سوی دیگر ۷هزارو۸۰۹ 
رویداد طلاق نیز با طول مدت ازدواج بالغ بر ۲۹ 
سال در ســال ۹۹ به ثبت رسیده است. همچنین 
آنچه از آمارها بر می آید، این است که طول مدت 
ازدواج بیشــتر طلاق های ثبت شده در سال ۹۹ 
بین یک تا پنج ســال بوده است؛ یعنی در اغلب 
موارد تنها یک تا پنج ســال کامل از زمان رخداد 
رویداد ازدواج گذشته بوده است که در نهایت این 
ازدواج ها به طلاق ختم شده اند. این گزارش های 
آمــاری هر چند از زوایای مختلف قابل بررســی 
اســت، اما دو نکته قابل تأمل را در دل خود دارد؛ 
نخســت اینکه با عنایت به طول زندگی مشترک 
یک تا پنج ســاله بخش عمــده ای از جدایی ها 
احساســی است و از ســوی دیگر از آنجایی که 

اغلب طلاق هــای رخ داده به صــورت توافقی 
صورت می گیرد و طبق قانون باید زوجین قبل از 
طلاق توافقی نظر مساعد داور یا مشاور را کسب 
کنند، این حجم از جدایی ها نشان می دهد داوران 
و مشاوران کار خود را به درستی انجام نمی دهند 
و درصد ناچیزی از زوج هایی که تقاضای طلاق 
توافقی دارند پس از گذراندن جلسات مشاوره قبل 

از طلاق به زندگی مشترک باز می گردند.
سهل الوصول شدن منفورترین حلال با توافق

طــلاق منفورترین حلال الهی اســت؛ چراکه با 
آسیب های متعدد در حوزه های فردی و اجتماعی 
همراه است. بر این اساس طلاق توافقی به عنوان 
از سهل ترین شیوه های طلاق، آسیب های  یکی 
خاص خودش را دارد. از یک سو سهل بودن این 
مدل از طلاق ســبب قبح شکنی از جدایی شده و 
از سوی دیگر زن و شوهر، فرزندان و جامعه را با 
تبعات حاصل از طلاق بیشــتر مواجه می کند. در 
کنار این ها زنان اغلب بازنده اصلی این شــیوه از 
جدایی هستند، چراکه توافق برای جدایی معمولًا 
با چشم پوشی زن از حقوق حقه خود مانند مهریه 
همراه اســت و بعد از طلاق هم پشیمانی سودی 

ندارد و قابل بازگشت نیست.
سیده فریبا مصطفوی، عضو شورای حل اختلاف 
قوه قضائیه درباره مسائل فقهی طلاق توافقی به 
»جوان« می گوید: »طلاق توافقی که متأســفانه 
آمــار بالایــی هــم دارد، معادل طــلاق خلع و 
مبارات اســت که دو طرف با توافق یکدیگر جدا 

می شوند.«
به گفته وی وقتی طلاق از طرف زوج نباشــد و 
خانم درخواست طلاق بدهد، موانع زیادی پیش 
روی وی می گذارند. یکی از موانع هم همین است 
که خانم یک مالی را به آقا ببخشــد تا رضایتش 
را برای طلاق به دســت آورد یــا خانم هایی که 
فرزند دارنــد و برای به دســت آوردن حضانت 
بچه ها مهریه را می بخشند تا حضانت را به دست 
بیاورند و به نوعی با همسرشان معامله می کنند. 
البته حضانت قابل برگشت است و آقا اگر بخواهد 
می تواند حضانت بچه را با دادخواست پس بگیرد. 
در موضوع حق طــلاق هم حق طلاق نداریم و 
اگر طلاق را حق بدانیم این حق با زوج اســت و 
حق قابل واگذاری نیست، بلکه حق وکالت طلاق 
است که واگذار می شود به این شکل که خانم از 
طــرف آقا حق وکالت برای طلاق را اخذ می کند 
و وکالت خودش را هم که دارد و می تواند طلاق 

را انجام دهد.
قضاتی که خیلی راحت حکم طلاق صادر 

می کنند!
مصطفوی در رابطه با آســیب های طلاق توافقی 
می افزایــد: »طلاق به هر شــکل که باشــد با 
آســیب های روحی و روانی زیادی همراه است. 
حال اگر این ها فرزند هم داشته باشند این آسیب 
چند برابر می شــود؛ چراکه بچه ها هم نیاز به پدر 
دارند و هم مادر و کشــمش های پدر و مادر بعد 
از طــلاق به خاطر بچه همه این ها آســیب های 
زیادی به خانواده هــا می زند و باید برای کاهش 

طلاق فکری اساسی شود.«
از نگاه این عضو شورای حل اختلاف در دادگاه ها 
هنوز قضات به آن اهمیت موضوع پی نبرده اند و 

خیلی راحت حکم طلاق را صادر می کنند.
این عضو شورای حل اختلاف قوه قضائیه تصریح 
می کند: »آمار طلاق در کشور ما وضعیت مناسبی 
ندارد. حتی اگر نســبت به سایر کشورها وضعیت 
بهتری داشته باشیم، اما برای یک کشور مسلمان 
حتی یک مورد طلاق هم زیاد است و ما معتقدیم 

با طلاق عرش خدا به لرزه در می آید.«
باز گذاشتن گزینه طلاق در قانون حمایت از 

خانواده
مصطفوی معتقد است در قانون حمایت از خانواده 
خیلی جاها دست را برای طلاق باز گذاشته است و 
اسم این قانون، قانون حمایت از خانواده و خانم ها 
هست، اما در عمل حمایتی صورت نمی گیرد.وی 
تأکید می کند: »به خاطر فرهنگ جامعه ما تبعات 
طــلاق برای خانم ها به مراتب بیشــتر از آقایان 
اســت و حتی برخی خانم ها طلاقشان را پنهان 
می کنند. ما بایــد راهکارهای فرهنگی زیادی در 
این زمینه داشته باشیم، اما صدا و سیما، مجلس 
و دستگاه های اجرایی در این باره کوتاهی می کنند 
و قانون حمایت ازخانواده به درستی اجرا نمی شود 
و تنها اسمش هست. در نتیجه شاهد آن هستیم 
که در شــرایط کنونی ازدواج بســیار کم شده و 
ازدواج هایی هم که صورت می گیرد، به ســادگی 
به طلاق منتهی می شــود و مســائل اقتصادی، 
بیــکاری و فضای مجازی آســیب های جدی به 

کانون خانواده وارد می کند.«
وی درباره مسائل حقوقی زن و بخشیدن مهریه 
در طلاق توافقی توضیح می دهد: »در طلاق خلع 
اگر خانم آنچه را هبــه کرده بخواهد و مهریه را 
طلب کند، طلاق باطل می شــود و همان حکم 

رجــوع را دارد. حتی اگر بعد از طلاق توافقی زن 
و شوهر به هم رجوع کنند و دوباره بخواهند زیر 
یک ســقف قرار گیرند، امکان بازگشت مهریه به 
صورت تمام و کمال وجــود ندارد و حد و حدود 
آن در فقه بر اساس زمان و مسائلی از این دست 

کاملًا مشخص است.«
موفقیت ناچیز مشاوره های قبل از طلاق برای 

بازگشت به زندگی
مصطفوی با انتقاد از مشــاوره های قبل از طلاق 
می گویــد: »قبل از طلاق توافقی اگر مشــاوران 
متعهد و حرفه ای باشــند باید به حل مشــکلات 
کمک کنند، اما آنطور که از آمار بر می آید، تعداد 
افرادی که بعــد از مشــاوره های قبل از طلاق 
به زندگی بــاز می گردند، زیاد نیســت. بنابراین 
نیاز اســت مشــاوره ها ماندگار باشد و با توجه به 
هزینه های بالای مشاوره دولت باید در این میان 
ورود کند و با تدابیری هزینه های این مشاوره ها 

را کاهش دهد.«
به گفته وی طلاق توافقی بسته به شرایط مدت 
زمانی بین یک هفته تا ۱۰ روز طول می کشــد و 
گاهی بسیار ســریع زوجین به توافق می رسند و 

مشاور یا داور هم رأی به طلاق می دهد.
تمرکز بر پیشگیری با تقویت مشاوره قبل از 

ازدواج
این عضو شورای حل اختلاف قوه قضائیه درباره 
راهکاری پیشــنهادی برای کاهــش طلاق به 
»جــوان« می گوید: »به نظر من باید به ســمت 
پیشــگیری برویم و مشــاوره های قبل از ازدواج 
را قوی تــر، رایــگان و اجباری کننــد. در حال 
حاضر مشــاوره قبل از ازدواج در مراکز بهداشت 
داریم، اما هم مدت زمان آن بســیار کم اســت 
و هم اجباری نیســت. در حالی که مشاوره های 
قبل از ازدواج و بررســی توافق زوجین از لحاظ 
روحی و روانی و فرهنگی با کمک یک مشــاور 
حرفــه ای و متعهد می تواند به شــکل جدی به 
کاهش آمار طلاق کمک کند. افرادی که قبل از 
ازدواج مشاوره و تحقیق کافی داشته اند، به ندرت 
کارشان به جدایی می کشد. در حال حاضر مسائل 
اقتصــادی هم یکی از علل مهم طلاق اســت؛ 
آقایی که شغلش را از دست می دهد و خانمی که 
به صورت یک طرفــه باید بار زندگی را به دوش 
بکشد و از نظر روحی- روانی خسته می شود، در 
بین مراجعان ما بسیاری از افراد مسائل اقتصادی 

را به عنوان علل جدایی عنوان می کنند.«

توافق نامشروع برسر طلاق! 
 نکته تأمل برانگیز اینکه اغلب جدایی ها در پنج سال نخست ازدواج رخ می دهد

خبر

اگر مدیران سازمان بورس توانایی کار ندارند 
خب می توانند کناره گیری کنند

علی ســعدوندی، کارشــناس اقتصادی در خصوص لزوم پرداخت سود 
شرکت ها از طریق سجام گفت: متأسفانه از سال های گذشته تا به امروز 
برخی از شرکت ها سود تقسیمی را از طریق سجام پرداخت نمی کنند که 
این امر مصداق خوردن مال مردم اســت، زیرا وقتی ســود غیر سجامی 
پرداخت می شــود، دسته ای از ســهامداران خرد که کم اطلاع هستند یا 
سهامشان به اندازه ای نیست که برای دریافت سود به بانک مراجعه کنند، 
در نتیجه متضرر می شوند. متأسفانه موارد زیادی قانون شکنی در رابطه 
با پرداخت سود به روش غیر سجامی وجود دارد مثلًا برخی از شرکت ها 
پس از گذشت چند وقت دیگر سود سهامدار را که در حساب مانده است 
پرداخت نمی کنند.راهکار حل این مشــکلات اســتفاده از سامانه سجام 
برای پرداخت ســود است که تاکنون کامل اجرایی نشده است و سازمان 
بورس هم متأســفانه گوش شنوایی برای تغییر در این رویه اشتباه ندارد 
و تغییرات جدی در سیاســت گذاری های خود درباره سجام انجام نداده 
است. سعدوندی درباره انگیزه شرکت ها برای پرداخت غیر سجامی سود 
اظهار داشــت: شرکت ها می دانند که اگر سود را از طریق سجام پرداخت 
نکنند، امکان اینکه سودهای سهامداران خرد در نهایت پرداخت نشود و در 
حساب شرکت رسوب کند زیاد است. مدیران برخی از شرکت های بورسی 
به تجربه دریافته اند که می توانند از وجوهی که در حساب ها رسوب کرده 
است برای منافع شرکت یا حتی خدایی نکرده برای منافع شخصی استفاده 
کنند. برای همین هم شــرکت ها، جلوی ســجامی شدن پرداخت سود 
مقاومت می کنند.این کارشناس اقتصادی در خصوص مشکلات استاندارد 
نبودن پرداخت ســود تقسیمی گفت: سهامداران خرد خیلی وقت ها وقت 
کافی ندارند یا کلًا اطلاع ندارد که باید به کدام بانک مراجعه کند تا سود 
سهامشان را دریافت کند و هر شرکتی هم برای خودش یک سری قوانین 
دارد. مثلًا یک شرکتی سود را به یک بانک خاص واریز می کند و شرکت 
دیگری به بانک دیگر، بنابراین هیچ اســتانداردی در پرداخت سود نقدی 
وجود ندارد که تکلیف سهامداران مشخص شود. در کشورهای پیشرفته 
سود تقسیمی هر سه ماه یک بار توزیع می شود اما در کشور ما سه ماه بعد 
از تاریخ مجمع، سود تقسیم می شود. علاوه بر این در کشورهای پیشرفته 
پول از مسیر کارگزاری توزیع می شود که مزیت خیلی بزرگی به همراه دارد 
و آن ورود جریان همیشگی نقدیندگی به بازار سرمایه است. وی با انتقاد 
از عملکرد ســازمان بورس خاطرنشان کرد: سازمان بورس باید پرداخت 
سجامی سود تقسیمی را پیگیری کند. موضوعی که راحت هم قابل اجرا 
هســت اما سازمان بورس سعی می کند بهانه بیاورد. اگر مدیران سازمان 

بورس توانایی کار و مدیریت ندارند می توانند کناره گیری کنند. /مهر

تخم مرغ دو نرخی است
قیمت هر شــانه ۳۰ عددی تخم مرغ در مغازه های ســطح شهر تهران 
۴۸ تا ۵۵ هزارتومان و در میادین میوه و تره بار ۴۲ هزارتومان اســت. به 
گزارش ایسنا، بر اساس مشاهدات میدانی از خرده فروشی های سطح شهر 
تهران قیمت هر شانه تخم مرغ ۳۰ عددی به وزن حدود دوکیلوگرم ۴۸ 
تا ۵۵ هزار تومان است. این یعنی قیمت هر عدد تخم مرغ برای مصرف 
کنندگان حدود ۱۶۰۰ تا ۱۸۰۰ تومان تمام می شود. در میادین میوه و تره 
بار نیز هر شانه تخم مرغ تنظیم بازاری ۳۰ عددی با قیمت ۴۲ هزارتومان 
به مصرف کنندگان عرضه می شود. گفتنی است که در حال حاضر تخم 

مرغ دارای دو نرخ آزاد و دولتی است.

 افزایش 3 برابری حقوق سربازان
 در سال آینده

ســید محسن دهنوی،    نماینده مردم تهران در مجلس در فضای مجازی 
نوشت: طبق مصوبه امروز ما در کمیسیون تلفیق، حداقل حقوق سربازان 
در سال آتی به ۳ میلیون و ۳۵۰ هزار تومان خواهد رسید. حقوق ماهیانه 
سربازان متاهل نیز ۵ میلیون تومان خواهد شد. به طور میانگین، حقوق 
سربازان نسبت به امســال ۳ برابر می شود تا بخشی از آلام این عزیزان 
التیام یابد. لذا حقوق سربازان مجرد غیرعملیاتی معادل ۶۰درصد یک پایور، 
سربازان مجرد عملیاتی معادل ۷۵درصد یک پایور و سربازان متاهل معادل 
۹۰درصد یک پایور خواهد شد. پارسال، متوسط حقوق سربازان ۳۰۰ هزار 
تومان بود؛ این رقم امسال به ۱.۵ میلیون تومان رسید و سال بعد بالای 
۳.۵ میلیون تومان خواهد شــد. در سال ۱۴۰۱، هیچ سربازی کم تر از ۳ 
میلیون و ۳۵۰ هزار تومان دریافتی نخواهد داشت. به عنوان نماینده مردم 
و بر اساس قولی که قبلا به شما جوانان داده بودم، تا حد توان پای حقوق 

سربازان می ایستم.«
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خبر

برف ترکیه، کاروان کره جنوبی را 
هم زمین گیر کرد

پروازهـای  لغـو  و  ترکیـه  در  بـرف  شـدید  بـارش 
اسـتانبول باعث شـد تـا کاروان تیم ملـی کره جنوبی 

دیرتـر از زمـان موعـد بـه لبنـان برسـد.
بـرف و کـولاک شـدید در ترکیـه و لغـو پروازهـای 
سـردرگمی  باعـث  اینکـه  بـر  عـلاوه  خارجـی 
لژیونرهـای ایرانـی و عراقـی شـد، کـره جنوبی یکی 
از حریفـان اصلـی تیـم ملـی ایـران را نیـز در ترکیه 
زمیـن گیـر کـرد و ایـن تیم بـا تأخیـر زیـاد بالاخره 

وارد لبنـان شـد.
 تیـم ملـی فوتبـال کـره جنوبـی کـه بـرای برپایـی 
اردویـی در ترکیـه حضـور داشـت و حتـی دو بـازی 
دوسـتانه مقابـل مولـداوی و ایسـلند برگـزار کـرد، 
بـرای پـرواز بـه لبنان دچار مشـکل شـد و بـه همین 
دلیـل ایـن تیـم بـا تأخیـر فـراوان بـه بیروت رسـید.

 اعضـای تیـم ملی کـره جنوبـی بامداد دیـروز موفق 
بایـد  اکنـون  و  برسـند  لبنـان  بـه  شـدند سـرانجام 
منتظـر مشـخص شـدن تسـت هـای کرونـا باشـند 
و عصـر دیـروز راهـی شـهر صیـدا در ۴۵ کیلومتری 
بیـروت شـده و با برگـزاری تنها یک جلسـه تمرینی 

بـه مصـاف میزبـان خـود بروند.
 بارش شـدید بـرف در ترکیه باعـث تعطیلی فرودگاه 
اسـتانبول شـد و برنامه سـفر کـره ای هـا را به تاخیر 
انداخـت. کاروان کـره قصـد داشـت حتـی یـک روز 
دیگـر در ترکیـه بمانـد تـا با پـرواز اختصاصـی راهی 
بیـروت شـود امـا سـرانجام از طریـق یکـی دیگـر از 
فـرودگاه هـای اسـتانبول سـاعت ۲۳:۱۵ سـه شـنبه 
شـب بـه لبنان پـرواز کرد و بامـداد دیروز بـه بیروت 

رسید.
 اکنـون کـره ای هـا بایـد بـا خسـتگی زیـاد ناشـی 
از سـفر طولانـی و فاصلـه زمانـی کـم از رسـیدن به 
لبنـان تا زمـان برگـزاری مسـابقه، به مصـاف رقیب 
خـود بروند. سـون هیونـگ مین و هوانـگ هی چان 
بازیکنـان تاتنهـام و ولورهمپتـون نیـز در دیـدار برابر 

لبنـان غایـب خواهنـد بود.
 هـم اکنـون کـره جنوبـی بـا ۱۴ امتیـاز و ۲ امتیـاز 
کمتـر نسـبت بـه ایـران، در رتبـه دوم جـدول رده 
بنـدی قـرار دارد. در صورت پیروزی شـاگردان پائولو 
بنتـو و عـدم پیروزی امـارات برابـر سـوریه، این تیم 
مـی توانـد فـردا صعود خود بـه جام جهانـی را قطعی 

. کند

همزمانی بازی های آســیایی و مسابقات جهانی در سال آینده و توقع 
زیاد از مدال آوران کشتی، احتمالا این رشته را به چالش سختی دچار 

خواهد کرد.
فدراسیون کشتی ایران در سال۱۴۰۱ با چالش سختی روبه رو است. 
فاصله زمانی اندک بین بازی های آسیایی ۲۰۲۲ هانگژو و مسابقات 
جهانی کشــتی به میزبانی صربســتان سبب شــده ابهامات زیادی 
پیرامون اعزام نفرات به این دو رویداد مهم ایجاد شــود. رقابت های 
کشتی در بازی های آسیایی هانگژو چین طی روزهای ۳۰شهریور تا 
۲مهرماه۱۴۰۱ برگزار می شود و مسابقات جهانی نیز طی روزهای ۱۹ 

تا ۲۷شهریورماه۱۴۰۱ در شهر بلگراد صربستان برگزار خواهد شد.
بازی های آســیایی همانند المپیک در ۶وزن برگزار می شود ولی در 
مســابقات جهانی کشــتی گیران در ۱۰وزن راهی صربستان خواهند 
شــد. اصرار کمیته ملی المپیک بر این اســت که فدراسیون کشتی 
نفرات اولش را راهی بازی های آسیایی کند اما علیرضا دبیر -رئیس 
فدراســیون کشتی- در نشســت اخیرش در واکنش به این خواسته 
گفت: »کمیته ملی المپیــک برای ما تعیین نمی کند که چکار کنیم. 

آنها توقعشــان باید به اندازه بودجه ای باشد که می دهند.« البته بعد از 
ایــن صحبت ها رئیس کمیته ملی المپیک با حضور در خانه کشــتی 
مقــداری فضا را تلطیف کــرد. به نظر دلخوری ها بیــن کمیته ملی 
المپیک و فدراسیون تمام شده و باید منتظر تعامل بین طرفین باشیم. 
فدراسیون کشتی بارها اعلام کرده به اهمیت بازی های آسیایی برای 
کمیته ملی المپیک و وزارت ورزش واقف اســت ولی خواســت خود 
کشــتی گیر هم برای آنها مهم اســت و جزو اولویت های اصلی آنها 
برای اعزام محسوب می شود.در کشــتی فرنگی، محمد بنا تابه حال 
اظهارنظری درباره اعزام کشتی گیرانش به مسابقات جهانی و آسیایی 
نکرده ولی به احتمال فراوان بنا با تیمی متشکل از نفرات اولش راهی 
هانگژو خواهد شــد و جوان ترها را به مســابقات صربستان می برد. 
فرنگی کاران در بازی های آســیایی قبلی )جاکارتا۲۰۱۸( ۲مدال طلا 
توسط محمدعلی گرایی و حسین نوری به دست آوردند و محمدرضا 
گرایی و مهرداد مردانی هم به مدال برنز رســیدند. در کشــتی آزاد 
اما شــرایط متفاوت است. حســن یزدانی و امیرحسین زارع توسط 
هیچ حریفی در آســیا تهدید نمی شوند و فاصله بسیاری با رقبایشان 

ایجاد کرده اند. این ۲ســتاره، مشــکل کم کــردن وزن هم ندارند. 
احتمالا پژمان درستکار و فدراسیون کشتی درصورت رضایت این دو 
کشــتی گیر آنها را هم به هانگژو و هم به صربستان اعزام می کند تا 
در بازی های آســیایی ۲طلای تضمین شده در این ۲وزن داشته باشد 
و در مســابقات جهانی هم امید زیادی به مدال های این ۲ستاره حال 
حاضر جهــان ببندد. اوزان ۵۷، ۶۵ و ۷۴ کیلوگرم چالش اصلی کادر 
فنی آزاد خواهند بود. اوزانی که کشتی گیران آنها در کلاس جهانی و 
حتی آسیایی مشکل دارند و هنوز کشتی گیری که بتواند رضایت کادر 

فنی را به طور کامل جلب کند ظهور نکرده است. در ۵۷کیلوگرم رضا 
اطری در مسابقات قهرمانی کشور سر وزن نرسید. او در جاکارتا۲۰۱۸ 
در وزن ۵۷کیلوگرم به مدال برنز رســید و نمایندگان ایران در اوزان 
۶۵ و ۷۴کیلوگــرم نیز ناکام بودند. علیرضــا کریمی در ۹۷کیلوگرم، 
حســن یزدانی در ۸۶کیلوگــرم و پرویز هــادی در ۱۲۵کیلوگرم در 
بازی های آســیایی جاکارتا بــه مدال طلا رســیدند. موضوعی که 
می تواند کشــتی گیران را به حضور در بازی های آسیایی ترغیب کند 

پاداش بالای این باز ی ها نسبت به مسابقات جهانی است.

 حسن یزدانی همزمان 
در دو رقابت سخت 

پیروزی برتینی بر مونفیس در ماراتن ملبورن

در مرحله ی یک هشتم بازی های گرند اسلم استرالیا در آخرین بازی 
سه شنبه شب  تنیس باز خوش استیل ایتالیایی » متیو برتینی«  شانس 
هفتم این مســابقات و مرد طناز فرانســوی » گائل مونفیس« در برابر 
هم قرار گرفتند. مونفیس یکبار دیگر در این مرحله در سال ۲۰۱۶ قرار 

گرفته بود اما حریــف ایتالیایی برای اولین بار بود که در این مرحله از 
گرنداسلم استرالیا بازی می کرد. 

ســت اول با ۱۰گیــم  بمدت ۳۶دقیقه زمان برد کــه برتینی در آن با 
امتیازهــای خوبی که ۷۳درصد آنها در ســرویس اول بدســت آمد به 
پیروزی ۶به ۴ رســید. برتینی در این ست در ۷۶درصد از سرویسهای 
اول خود موفق بود که نشان از قدرت سرویس او دارد که در چهار بازی 

اول خود ۸۰ سرویس بدون بازگشت داشت.
در ســت دوم یکی از اتفاقات عجیب این دور از بازی ها شکل گرفت 
و گیم دوم آن حدود بیســت دقیقه بطول انجامید . رالی های این گیم 
طولانی بودند و مونفیس بســیار تلاش کرد تا بتواند برتینی  را در گیم 
ســرویس خود بریک کند و در این مســیر انواع ضربات زیبا از جمله 
بک هندهای دو دســت خوبی روانه زمین برتینی کرد و در این مدت 
دو حریف ۱۰بار گیم را به تساوی کشاندند و مونفیس ۳بار در موقعیت 
بریک قرار گرفت ولی  در نهایت برتینی بود که گیم ســرویس خود را 

برد. دو حریف مســاوی در گیم ها بودن که در گیم ۷ مونفیس در گیم 
ســرویس خود دابل فالت » خطای سرویس« کرد و در ادامه با بریک 
شدن مونفیس در نهایت برتینی این ست را که ۶۲دقیقه طول کشید را 

شش بر چهار به پایان رساند و در مجموع دو ست پیش افتاد.
ســت های سوم و چهارم را مونفیس با نتایج مشابه ۳به ۶ به نفع خود 
به پایان رســاند و یک بازگشــت رویایی به بازی داشت و تماشاگران 
هــوادارِ خود را به پیروزی در کلِ بازی امیدوار کرد . در این دو ســت 
کــه به ترتیب ۴۳ و ۵۰ دقیقه بطول انجامید مونفیس یکی از زیباترین 
بازی های دوران ورزشی خود را به نمایش گذاشت و فورهندهای زیبا 

و پرقدرتی زد و دوندگی بالایی از خود نشان داد.
در گیم اول ســت پنجم، برتینی با یک »فورهنــد والی« در موقعیت 
بریک قرار گرفت ولی مونفیس حساب را مساوی کرد اما با یک خطای 
دیگر این برتینی بود که گیم ســرویس مونفیس را از آن خود کرد و در 
گیم دوم بدون واگذاری امتیاز به مونفیس پیروز شــد و در اصطلاح » 

لاو گیم« کرد .  نشانه های خستگی در چهره مونفیس پدیدار شده بود 
که روی عملکرد ذهنی او هم موثر بود. شاید فشار بالا در ست سوم و 
چهارم او را از مرد ایتالیایی در این ماراتن تنیســی خسته تر کرده بود. 
مونفیس به همین دلیل گیم ســوم از ســت پنجم را هم بریک شد. و 
نهایتا در ۸ گیم و مدت ۳۸ دقیقه این ســت را ۶به ۲ باخت تا برتینی 
در مجموع ۳به۲ در مدت ۳ســاعت و ۴۹دقیقه در یک بازی قدرتی به 

پیروزی برسد.
از نکات مورد توجه این بازی شــیوه ی بازی برتینی بود که خاطرات 
فدرر در ســرویس هــای پرقدرت و حضور در جلوی تــور را در یادها 
زنده کرد. دیگر اینکه هــر دو حریف فورهندهای قوی تا ۱۷۰کیلومتر 
برساعت روانه ی زمین هم کردند. دوندگی بالای هر دو حریف در بیس 
لاین کاملا مشــهود بود . و نکته ی دیگر تذکرِ چندباره به تماشاگران 
بخاطر سروصدا از سوی داور و نیروهای امنیتی حاضر در ورزشگاه بود. 

به هر حال طرفداران تنیس یک بازی خوب را تماشا کردند.


